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Iszonyat 
mindenütt
„Durván ráncigálva tartóztattak le egy 71 
éves lelkészt London egyik külvárosi részén, 
miután a klasszikus családmodellről, illetve 
a férfi és nő közötti házasságról beszélt egy 
utcai rendezvényen. A hatóságokhoz érke‑
zett bejelentések szerint a lelkész prédikációja 
»gyűlöletbeszédet és homofób kijelentéseket« 
tartalmazott. Az idős papot rendőrségi fogdá‑
ba hurcolták, majd eljárást indítottak ellene 
– írja a V4NA nemzetközi hírügynökség.”

Olvasom a fent idézett hírt; bár megjelenik 
néhány lapban, többnyire el sem éri a média 
ingerküszöbét, és elhallgatják számtalan ha
sonlóval együtt.

Nem divatos, sőt ítéletes a kortárs egy
ház üldözéséről, a klérus tagjainak bántal
mazásáról írni. Sőt, még elviselhetetlenebb a 
libertinus elemek számára a klasszikus házas
ságról, a férfi és nő egészséges kapcsolatáról 
megszólalni.

Manapság a beteges hajlam leleplezése 
lesz a beteges, és az egészséges ügyek védel
mezése lesz az egészségtelen. A törvénytelen 
törvényesítésének, a bűnözők kárpótlásos fel
m entésének, a kárvallottak veszteségét vissza
téríteni képtelen hatalmaknak az idejét éljük, 
vagy inkább szenvedjük.

Korcs eszmék és fattyú gondolkodók ala
kította világunkban, ahol a rendfenntartók 
békés tömegekbe lőnek, aggastyán szóno
kokra bilincset csatolnak, józan államférfia
kat gyaláznak, nem szabad szótlanul tűrni az 
őrületüket. (Folytatás a 2. oldalon)

Szüntelen imádkozzatok!
Az imádságot megannyi titokzatosság, 
misztikusság és gyönyörűség övezi. Külsőleg 
csupán egyszerű szavak halmaza az egész, 
ami az érzések kavalkádjában születik, mi
közben valószínűleg telve van fogalmazási és 
formai hibákkal. Mégis minden gyengesége 
és dísztelensége ellenére hatalmas erő van 
benne. Olyan erő, ami túllép az idő és tér 
dimenzióján, hogy összekösse a mulandót 
az örökkévalóval, a tisztát a beszennyezettel, 
az Isten országát a bűnnel fertőzött világgal. 
Ezt az erőt évszázadok óta igyekszik az em
beriség kimutatni, megmérni, leírni, s bár 
vannak figyelemre méltó próbálkozások, az 
áhított eredmény továbbra is várat magára. 
Még az sem helyes, ha erőként határozzuk 
meg az imádságot, mert annál sokkal több 

és varázslatosabb. Az imádság nem más, 
mint a nekünk ajándékozott csoda, amely
ben mindig megtaláljuk azt, amire valóban 
szükségünk van, attól, aki tényleg megad
hatja nekünk.

Napjainkban az imádság erejében még 
azok is hisznek, akik nem vallásosak, csak 
egyszerűen elfogadják valamilyen spiritu
ális felsőbbrendűség létét. Nekünk viszont 
nem kell a sötétben tapogatóznunk, mert a 
Bibliában sok útmutatást találunk arról, hogy 
mi az imádság, és miként gyakorolhatjuk azt. 
Igaz, olykor látszólagos ellentmondásokba 
ütközünk, de ez csak a felületes és hitetlen ol
vasónak okoz gondot, ugyanis „a hívő előtt 
az Úr megfejti önmagát” és üzenetét.

Erdei-Árva István Béla
        www.facebook.com/harangszo

A lélek üdítő              
itala
Vasárnap együtt imádkozunk a 
lelkipásztorral, hétköznap akár egy 
imakönyvet is elővehetünk, de vala
hogy ez nem az igazi. (6. oldal)

„Amikor Istennel 
beszélgetünk…”
Van egy anyanyelv és van egy atya
nyelv, amikor Istennel beszélgetünk, 
vallotta a tavasszal elhunyt Dinnyés 
József énekmondó. (8. oldal)
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Félni, vagy nem 
félni?
Mindnyájan arra vágyunk, hogy 
boldogan éljünk, ne korlátozzanak 
minket szabályok és elvárások, se a 
belső démonjaink. (14. oldal)
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Iszonyat 
mindenütt
(Folytatás az 1. oldalról)

Lélekben ott kell lenni a gumilövedékek sebe
sültjei mellett, és az akkori gulyáskommunis
ta utódokat évtizedek után is emlékeztetnünk 
kell gyilkos szándékú tetteikre.

Olyan lelkészek neve van szívünkben, 
akiknek nevét leírni sem volt szabad, de akik
nek szolgálata bizonyította, hogy az evangé
liumot nem lehet béklyóba verni.

Vannak tiszta lelkű, nemzetet védelmező 
országépítők, haza és otthonteremtők, akik 
állandó támadások között, mint Nehémiás 
idején (Neh 4,12), küzdelemre készek, éberen 
minden bástyán.

Az örömhírt is olvasom. Jeremiás pró
féta drámai szenvedés után együtt vallhat
ja a kiválasztott nemzettel: „…kiragadja a 
szegény ember életét a gonoszok hatalmá
ból” (Jer 20,13). A Jeremiás által közvetített 
örömhír előzménye ugyancsak tanulságos.

Szembe találja magát a jeruzsálemi temp
lom főpapfelügyelőjével, Pashúrral, akinek 
neve „jólét”.

A legfájdalmasabb találkozás, amikor 
a kiválasztott üti a kiválasztottat. Magyar–
magyar konfliktus, ha aktualizálva nézzük 
a kérdést. Jeremiás figyelmeztető próféciá
ja szólt Jeruzsálem bukásáról és a babiloni 
fogság elkerülhetetlenségéről. Erre Pashúr 
megkorbácsoltatja, majd a templom szom
szédságában lévő kalodába záratja a prófétát. 
Szabadulásakor más nevet kap Pashúr, azaz a 
„jólét” helyett „iszonyat mindenütt.”

Pashúr büntetése, amely a babiloni fog
ságban az ő és hozzátartozói halálával járt, 
a hamis és hazug prófétálása miatt történt 
(Jer 20,6). Elveszett Jeruzsálem. A kiválasz
tott nép megint fogságra jutott.

A nemzet tragédiája azzal kezdődött, 
hogy eltávolodtak Istentől, az ember bál
ványként került előtérbe, vele együtt a hazug
ság is, amely a mennyei üzenetet cserélte fel.

Európában önmagukra büszke népek 
cserélik fel Istent a sátánra, az igazságot a ha
zugságra, a természetest a természetellenesre.

A modern ember gőgösségéből nem ké
pes felismerni, hogy öngyilkos merényletet 
hajt végre, amelynek áldozatai között renge
teg ártatlan van.

Elég eddig! Elég az ámokfutásból. Elég az 
arcátlan hazudozásból. Elég a törvénytelen
ségből. Minden elembertelenítő manőverből 
elég.

Önvédelem jogán is kötelességünk nem
zetünk és keresztyénségünk értékeiért küzde
nünk, és ha kell, életünket is adnunk.

Csűry István

Imádság Isten oltalmáért
„Hallgasd meg panaszomat, Istenem, figyelj 
imádságomra! A föld széléről kiáltok hozzád, 
mert elepedt a szívem. Vezess el engem a kő‑
sziklára, mert az igen magas nekem! Hiszen 
te vagy menedékem, erős bástyám az ellen‑
ség ellen. Hadd lakjam mindenkor sátrad‑
ban, hadd meneküljek szárnyad oltalmába!” 
(Zsolt 61,1–5)

A zsoltáríró nem az emberektől várja a se
gítséget. Istenben bízik, és Istenhez fohászko
dik, hogy hallgassa meg a könyörgését.

Istenhez forduló ember

Íme, egy ember, aki nehézségekkel vívódik, 
de Istenhez fordul. Nem kapkod, és nem jaj
veszékel. Lelki szemeivel egyedül Istenre te
kint, és az Ő segítségét kéri.

Ugye Te is megtapasztaltad már, hogy 
amikor az emberi lélek csak „hánykolódik”, 
vagy az ember teste is fájdalmakat hordoz, 
és az álmatlan éjszakákon csak forgolódsz 
ágyadban – Istenhez fordulsz: Uram, hall
gasd meg az én könyörgésem! –, és béke, 
megnyugvás száll a szívedbe.

Annyiszor megtapasztaltuk már, hogy 
hatalmas a mi Istenünk. Lehet, hogy nem ve
szi el a fájdalmat, lehet, hogy nem adja meg 
nyomban a szabadulást a nehéz élethelyzet
ből, de megmutatja hatalmát és jelenlétét. Ez 
bizonyos! Csak őszintén, buzgalommal és 
alázattal kell Hozzá imádkozni.

Akkor is Hozzá forduljunk, ha mi is úgy 
érezzük, mint a zsoltáros, hogy a föld szélén 
vagyunk: „E föld széléről kiáltok hozzád, mert 
szívem elepedt…” (3. v) Szemléletes ez a kife
jezés: a föld széle vagy a föld vége. Ez nem azt 
jelenti, hogy a zsoltáros messze van a hazájá
tól. Nem azt jelenti, hogy idegen földön van. 
Nem erről van szó. A föld széle vagy vége az 
ókori keleti ember számára a holtak hazáját je
lentette. A holtak hazájának a vizei fenyegetik.

A hullámok átcsapnak a fejünk felett, a 
talaj síkos, mintha sáros, mocsaras helyen 
lennénk. Bűneink vizei mármár elveszíte
nek… Fájdalmaink és gyászunk árja egyre 
mélyebbre sodor… Nem tudunk mást tenni, 
mint hogy segítségért kiáltunk Istenhez.

Állíts szIklÁra engem

Bennünket is így fogad az Úr. Kérjük Őt, és Ő 
segít. Mi nem tudunk a sziklára jutni. Elhagy 
minden erőnk: testi és lelki erőnk. A zsoltáros 
is úgy gondolja, hogy túl magas a szikla, oda 
ő nem tud feljutni. Mégis talál megoldást. A 
bajban az ősei Istenére gondol, Aki erős to
rony és menedék.

Emlékezz csak szüleidre, nagyszüleidre. 
Ők is ehhez a hatalmas Istenhez imádkoztak. 
Az erős toronyhoz. A mi lakótornyunkban, 
a Szentlélek templomában ott van az Úr? 
Akkor Ő a mi oltalmunk a Sátán minden dé
moni seregével szemben.

Imádkozzunk mi is: „Hadd lakozzam a te 
sátorodban mindörökké, hadd meneküljek a 
te szárnyaid árnyéka alá” (5. v.).

Sátorunk, oltalmunk az Úr. A sátor egy 
régies kifejezés. A templomra vonatkozik. 
Ott békét, oltalmat, vigasztalást és megnyug
vást lel az üldözött, megfáradt ember.

Aztán azt is olvassuk, hogy az Úr szárnyai 
árnyéka alá menekül a szentíró. A szárny ol
talmat jelent.

A mi királyunk Jézus Krisztus. Ő maga 
az oltalom. Nem szárnyait terjeszti ki, hanem 
engedi, hogy kezeit szegezzék a keresztfára. 
Kiterjesztett kezei áldást ajándékoznak mind
nyájunknak, kik az Ő golgotai keresztje alatt 
imádkozunk lélekben. Nála, az Ő közelségé
ben oltalmat lelünk és nyerünk minden kö
rülmények között.

Nem akarsz Te is ez oltalom, a kereszt alá 
„menekülni”? Azt mondod: De igen!

Csomay Árpád



Imádkozz, és bízz Istenben!
„Volt pedig egy tanítvány Damaszkuszban, 
név szerint Anániás, akihez így szólt az Úr lá‑
tásban: Anániás! Ő pedig azt mondta: Íme, itt 
vagyok, Uram! Az Úr pedig azt mondta ne‑
ki: Kelj fel, és menj el az úgynevezett Egyenes 
utcába, és keress föl Júdás házában egy Saul 
nevű tarzuszi embert, mert íme, imádkozik” 
(ApCsel 9,10–11).

A tehetetlen könyörgőről, az engedelmes 
szolgáról és a mindenről gondoskodó Úrról 
tanúskodik ez a két igevers. Nekünk pedig 
azt üzeni, hogy a tehetetlenségünkben imád
kozzunk, szolgálatkész állapotunkban csele
kedjünk, és minden dolgunkat bízzuk Istenre.

terve van az Úrnak 

Saul vaksága tisztánlátást szerzett, s ezzel 
együtt félelem és tehetetlenség lett úrrá raj
ta. Ráébredt, hogy azt az Urat üldözte, akit 
védeni akart, és azt az egyházat pusztította, 
amit a legjobban szeretett. A damaszkuszi 
úton megélt csodáig pontosan tudta, hogy 
mi a feladata, most azonban a világtalanok 
kiszolgáltatottságában, tanácstalanul várja 
Isten következő lépését, s közben imádkozik.

Mi lehetett ebben az imában? Talán bűn
hődés, bocsánatkérés, kegyelemért esdeklés 
és hatalmas kétségbeesés. Ha Isten valóban 
olyan szigorú és kíméletlen úr, amilyennek ő 
eddig hirdette, akkor nincs számára menek
vés. De még életben van, tehát az Úrnak terve 
van vele.

mIndent félretéve

Amíg Saul imádkozott, addig Anániás Isten 
üzenetét hallgatta: „Kelj fel, és menj el az 
úgynevezett Egyenes utcába, és keress föl Jú
dás házában egy Saul nevű tarzuszi embert, 
mert íme, imádkozik”. Ez az engedelmes em
ber félretette a Saul iránti ellenérzését, legyőz
te a félelmét, és indult az Úr szavára. Isten 
akaratának cselekvésében nekünk sem sza
bad engedni, hogy ellenszenv, harag, félelem 
vagy bármi más akadályozzon.

Nagyon szépen kifejezi ez az igerészlet azt 
a csodát, ahogyan Isten cselekszik. Miközben 
mi imádkozunk, az Úr már készíti is azt, ami
re szükségünk van. Ugyanakkor alázattal kell 
elfogadnunk azt is, amikor a mi Atyánk álta
lunk akar válaszolni mások imájára. Végül, 
akár könyörgők, akár megbízottak vagyunk, 
bízzunk Istenben, mert ő a legjobbat akarja 
nekünk.

templomI közösségben vagy az otthon 
magÁnyÁban?

„Te pedig amikor imádkozol, menj be a belső 
szobádba, és titkon, ajtódat bezárva imád

kozz a te Atyádhoz. Atyád pedig, aki látja, 
amit titkon tettél, megfizet neked” (Mt 6,6).

Imádkozni mindenhol lehet. Az egyipto
mi fogságban lévő nép kiáltása is eljutott Is
tenhez. Pál és Szilász a börtönben is imádkoz
tak. Jézus elvonult egy hegyre vagy a pusz
tába, hogy egyedül maradhasson az Atyával, 
de közösen is imádkozott a tanítványokkal. 
Ezeken kívül megjelent a zsinagógákban és a 
jeruzsálemi templomban is. Az imádkozó em
ber jól tudja, hogy bárhol és bármikor meg
szólíthatja az Urat.

kIfogÁs?

A fenti ige gyakori kifogása a templomkerü
lőknek, hiszen még Jézus is azt tanácsolta, 
hogy otthon kell imádkozni. Pedig valójában 
arról van szó, hogy Istennek nem tetsző az, 
ha mi kérkedünk az imádságunkkal, ahogyan 
azt Jézus korában a farizeusok tették.

A fohászainkkal nem az emberek tetszé
sét kell elnyernünk, hanem a mi Atyánkét, s 
jobb elrejtőzni az emberek elől, mint hogy a 
hiúság bűnébe essünk imádság közben. Ez vi
szont nem jelenti azt, hogy a templomra vagy 
a közösségi imára ne lenne szükség.

„Az én házamat imádság házának neve
zik” (Mt 21,13) – mondta Jézus a jeruzsále
mi templom megtisztításakor. A templom az 
Istennel való meghitt közösség helyszíne, ahol 
minden azt a célt szolgálja, hogy mi háborí
tatlanul tudjuk megszólítani a mi Atyánkat. 
Fogadjuk hódolattal az Istennek ezt az aján
dékát, és éljünk vele megbecsüléssel.

Erdei-Árva István Béla

Ha szól az Úr
„Az Úr pedig eljött, megállt, és szólította, 
mint azelőtt: Sámuel, Sámuel! Sámuel pe‑
dig így felelt: Szólj, mert hallja a te szolgád” 
(1Sám 3,10).

Külön kegyelem az, hogy Istennek van jó 
szava hozzánk. Szól az Ige, van igehirdetés – 
legyek ezért hálás! Van, ahol az embereknek 
több száz kilométert kell utazniuk, hogy el
jussanak egy magyar nyelvű istentiszteletre, 
máshol pedig kockázattal is jár, ha meglátják: 
én Bibliát olvasok.

Abban az időben ritka volt az Úr kije
lentése, ritkán szólt az Úr. Ma minket még
is vezetni szeretne. Névről ismer minket, 
ugyanúgy, ahogyan Sámuelt is nevén szólítot
ta Isten. Sokunkhoz már gyermekkorunktól 
kezdve szólt.

élI mÁr nem hall?

Csak szeme homályosult meg, vagy már nem 
látja tisztán az Úr akaratát? A szokott helyén 
aludt. Megszokottá válhat sok minden. Kifi
nomulte hallásod az Úr igéjére? Éli mellett 
ott van az ébredező Sámuel. Ott vannak már 
melletted sokan, akiknek szíve nyílik. Vajon 
útba tudjuke igazítani őket?

sÁmuel még nem Ismerte az urat

Emberi szónak véljük talán mi is Isten szavát? 
Isten hívása sokadszorra is hangzik. Milyen 
türelmes és kegyelmes Istenünk van! Ő még 
mindig szólít minket. Okoskodásainkkal ne 
altassuk el a mellettünk élőket, hanem ad
junk igazi, jó tanácsot!

Sámuelnek már a megszületése is cso
da volt. Isten megnyitotta Anna méhét, és 
Sámuel után még öt gyermeket szült.

Mit szól az Úr? Sámuel, Sámuel! – jelen
tése Isten meghallgat.

Ha Isten már meghallgatott téged, akkor 
ne csak a múltból élj, válaszolj Neki! Ma Fia 
által szól. Izgatottan várj szavára ma is!

„Mit üzensz? Figyelek Rád.” Ahogyan a 
„botladozóan” gagyogva szóló Sámuelt meg
hallgatta, úgy téged is meghallgat. Sámuel 
szíve kinyílt az Úr előtt, s Istennel való kap
csolata folyamatos maradt. Legyen ez így a 
mi életünkben is! 

Sámuelre ránehezedik az ítéletes ige ter
he, súlya, ám magát ő továbbra is kicsinynek 
látja. Csak örüljünk annak, hogy Ő ma is 
szól, s mi válaszolhatunk hívására! Merjük 
felvállalni azt az élő Urat, Aki vezetni kívánja 
életünket!

Sebestyén László Ede
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Az imádság az egyénnek vagy közösségnek 
a transzcendenssel (természetfölöttivel) való 
kommunikációja. Az imádkozás történhet 
gondolatban vagy fennhangon; szavakkal, 
énekkel vagy szavak nélkül; tánccal vagy bár‑
mely más mozdulattal, gesztussal – vagy ezek 
különböző összetételével.

ImÁdsÁg a bIblIÁban

Az Ószövetség két szót használ az imádságra. 
Az egyik szó (a tefillah főnév) a mondott vagy 
énekelt, liturgikus vagy magánimádságot je
lentette, míg a másik szót (az atar igéből kép
zett főnevet) a régi fordítások az „áldozati 
illat” kifejezéssel adták vissza (Ez 8,11).

Ezeket az igéket csak ritkán használták, 
inkább körülírták az imádság fogalmát.

A kérő imádság helyett: a szólni, szájat 
megnyitni, hívni, kiáltani, sírni, szívetlelket 
Isten elé önteni; a hálaadó imádság helyett: a 
magasztalni, dicsőíteni, áldani, ujjongani igé
ket használták az imádság körülírására.

Az éneklés és a hangszeres kíséret magá
ba foglalta az imádság gondolatát, akárcsak 
a leborulás testtartása, illetve a térdel, áll, ke
zét kitárja és az Isten arcát keresi szintén az 
imádság kifejezései lettek.

Az imádság alapját Isten közelsége, jelen
léte adta, elsősorban a szentélyben, de azon 
kívül is. Isten meghallgatja Izrael fiait, mert 
szövetséget kötött velük. Ezért nemcsak ké
pes, de akar is segíteni, amiben megmutatko
zik igazságossága, hűsége és jósága. Az imád
ság alapvető jogcíme tehát az Isten népéhez 
való tartozás volt.

Az Újszövetség imádságra használt 
„szakszava” a profán görögből átvett ígérni, 
fogadalmat tenni (proszeukhesztai) kifejezés, 
de a kérni, áldani, hálát adni, leborulni, segít
ségül hívni, könyörögni igékkel is utaltak rá.

Jézus is gyakran imádkozott: étkezés 
előtt elmondta az áldást, imádkozott fontos 
tettei, döntései előtt (csodatétel, a tanítvá
nyok kiválasztása), éjszakai magányában és 
tanítványai körében, és halálfélelmében is.

Az Atyához való egyedülálló viszonya 
pedig kivételes jelleget adott imádságának, 
ami főpapi imájában (Jn 17) világossá és 
nyilvánvalóvá vált. Ez az alapja annak, hogy 
a keresztények imádsága Krisztus által új ala
pokra került: Isten a mennyei Atya, az ember 
pedig a gyermeke.

hÁrom példÁzat az ImÁdsÁgról

Jézus több példázatban is tanított az imád
sággal kapcsolatban.

1. A farizeus és a vámszedő példázata 
(Lk 18,9–14) kiélezett módon mutatja be az 
imádság és imádság közötti különbséget. A 

két ember között az az egyetlen hasonlóság, 
hogy mindketten Isten elé járultak, de imájuk 
módja egészen eltérő lelkületről árulkodik.

A farizeus imája tulajdonképpen nem is 
imádság: miközben Istenhez beszél, csak ön
magára figyel, és önmagát magasztalja.

A vámszedő imája ezzel szemben mély 
megalázkodásról tesz bizonyságot, amit a 
mell verése is nyomatékosít (az önvád és az 
önmegalázás kifejezése).

A farizeus az emberekhez méri magát, és 
mivel nem követ el látható bűnöket, ezt ér
demként tünteti fel Isten előtt. Lelkülete ha
sonló Káinéhoz. Az ilyen lelkület együtt jár 
a magukat bűnösnek tartók és ezt kifejezők 
iránti gyűlölettel is, amit a példázatbeli far
izeusnak a vámszedőre tett megjegyzése is 
kifejez.

A vámszedő ezzel szemben nem embe
rekhez, hanem Istenhez méri magát, és ezzel 
szembesülve tartja magát bűnösnek. Ezért 
mondhatja el róla Jézus, hogy „megigazulva” 
ment haza. Jézus tehát kifejezi, hogy kettőjük 
közül éppen az nem nyilváníttatott igaznak, 
aki igaznak ítélte magát másokkal szemben.

Az isteni kegyelem elnyerése attól függ, 
mennyire vagyunk készek lemondani a ma
gunk vélt igazságáról, és hogy imádságunk 
során mennyire szembesülünk Isten jellemé
vel, illetve önmagunk természetével.

2. A kenyeret kérő barát (Lk 11,5–13) 
egyrészt azért kér kenyeret, hogy a barátjá
nak adhasson, másrészt pedig a kezdeti eluta
sítás ellenére sem hagy fel a kérleléssel.

Az imádság mögött nem lehet önző indí
ték: az Istentől kapott ajándékokat mások ja
vára kell fordítani. Ahogyan egy önzésre haj
ló ember is képes maradéktalanul kielégíteni 
a másik ember szükségleteit, úgy biztosak 
lehetünk benne, hogy Isten még inkább képes 
teljeskörűen gondoskodni azokról, akik kéré
sükkel hozzá járulnak.

3. A hamis bíró és az özvegyasszony pél
dázata (Lk 18,1–8) az imában való állhata
tosság szükségességére utal. A hamis bíró
hoz való hasonlításnak éppen a különbség 
kihangsúlyozása a célja. Jézus követendő 
példaként az özvegyasszony állhatatosságát 
állította tanítványai elé, akit az ellensége fe
letti igazságtétel érdekében még a hamis bíró 
sorozatos elutasítása sem tántorított el, és vé
gül el is érte célját.

A példázat mondanivalója tehát az, hogy 
ha még egy elvetemülten gonosz és közönyös 
embernél is célt ért az állhatatosság, mennyi
vel inkább lehet Istenhez így közeledni, akitől 
mindenféle személyválogatás és rosszindulat 
távol áll.

A példázat különösen a nehéz helyzetek
ben való állhatatosságra buzdít, mivel ezeket 
éppen azért engedi meg Isten, hogy az ember 
hitét növelje.

A három példázatban Jézus arra tanít, 
hogy az imádkozó ember legyen alázatos, ön
zetlen és állhatatos!

kÁlvIn ImÁdsÁga

Kálvin szerint az imádság a lélek lélegzése. 
Szerinte az imádság célja nem a keresztyén 
ember akaratának érvényesítése (Isten által), 
hanem az Istennel való mély közösség napon
kénti megélése. Ennek a kapcsolatnak az alap
ja a szív kitárása, és az, hogy elfogadjuk Isten 
nekünk szánt ajándékait, válogatás nélkül.

Krisztus főpapi munkája teszi lehetővé 
számunkra az Istenhez való imádkozás le
hetőségét. Reformátorunk megfogalmazása 
szerint Krisztus az egyedüli szószólónk, aki 
naponként közbenjár érettünk Istennél. Isten 
Jézus Krisztusban készítette el számunkra a 
hozzá vezető utat. Ő maga az út Istenhez!

Az imádság reformátori szemmel nézve 
egyrészt a szentek közbenjárásának megcá
folása: Krisztus az egyetlen közbenjáró Isten 
és emberek között; másrészt pedig az ember 
Krisztushoz való vezetése.

Kálvinnál az Úrtól tanult imádság éppen 
ezért úgy minta az imádságra, hogy kötött
ségét feloldva, parafrazálva építette be az 
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Az imádság: létszükséglet, 



istentiszteletbe. Az imádság személyes jelle
gét pedig azzal mélyítette tovább, hogy az 
imaórákon mindig név szerint imádkoztak 
a genfi rászorulókért. Hittel és értelemmel 
imádkozni! – ez volt Kálvin alapelve.

tertullIanus az ImÁról

Tertullianus a 2. és 3. század fordulójának 
(160–225) termékeny egyházi írója volt az 
északafrikai Karthágóban. Sok értékes hit
védelmi munkát írt, a többi között védte az 
Ó és Újszövetség Istenének azonosságát az 
eretnek Markionnal szemben. Hajlott a ri
gorizmusra (végletekig elmenő szigorúság), 
ami élete utolsó szakaszában a szintén eret
nek montanisták közé sodorta. Szenvedélyes 
véleménye volt egyebek mellett az imádság 
értékéről is.

„Az ószövetségi imádság is megsza
badított tűzvésztől, vadállatoktól és éhín
ségtől, pedig nem Krisztustól nyerte erejét. 
Mennyivel hatékonyabb a keresztény imád
ság! Nem az enyhülés angyalát állítja a lán
gok közé, az oroszlánok száját nem zárja be, 
az éhezőknek sem nyújt bőséges eledelt, és 
a kegyelem ajándéka a szenvedés érzéséből 
semmit sem vesz el, de helytállással vértezi 
fel a tűrőket, a szenvedőket és a fájdalomtól 
gyötörteket; erőt ad a kegyelem mellé.”

„Miért kell imádkozni? Maga az Úr 
is imádkozott, akinek tisztelet és dicsőség 
mindörökkönörökké!” – fejezi be fejtegeté
sét az egyházatya.

az ImÁdsÁg fajtÁI

Bár a zsidóság imádságai az egész életet át
fogták, csak kis részben érintették a szellemi 
javakat. Imádkoztak az üdvösségért, bűneik 
bocsánatáért, az Istennel való közösségért 
(főleg az Isten arcának látásáért), az igaz úton 
járásért és a Törvénynek megfelelő életért.

A ránk maradt imádságok jó része a be
tegségből való gyógyulást, a halál veszedel
méből való kiszabadulást, az ellenség bűnhő
dését vagy a népet fenyegető veszélyek elmúl
ását említi.

Ez elsősorban azzal függ össze, hogy a zsi
dók túlvilágra vonatkozó képzetei még nem 
voltak kikristályosodva, így a jót inkább e vi
lági módon képzelték el. Az egész Ószövetség 
az embert a test és a lélek egységében látja, 
ezért pozitívan értékeli a földi javakat.

Az imádság elemei: a dicsőítés, a hálaa
dás, a bűnvallás, a kérés és az engesztelés.

A legtöbb keresztény ember szinte csak a 
kérő imában éli ki a vallásosságát. Benne fog
laltatik, hogy nemcsak könnyebb földi életet 
akarunk biztosítani magunknak Istentől, ha
nem az örök hazát is szeretnénk magunknak.

A kérő imában lesz valóságossá isten
gyermekségünk. Ha a dicsőítő és hálaadó ima 
felemel minket a mennyei Atyánkhoz, akkor 
a kérő ima Őt szinte arra készteti, hogy leha
joljon hozzánk és magához öleljen.

A bűnvallás és az engesztelés a haragvó 
Istent szólítja meg. Isten csak úgy bocsát meg, 
ha bűnbánatot tartunk, és kiengeszteljük. 
Bánat nélkül nincs bocsánat. Az engesztelés 
gondolatát pedig át kell hogy járja a jóvátétel 
elkezdése is.

a meghallgatott ImÁdsÁg

A Heidelbergi Káté 117. kérdése tárgyalja 
azt, hogy mi szükséges az olyan imádsághoz, 
amelyet Isten kedvel és meghallgat.

A Káté három dolgot emel ki. Az első, 
hogy csak az egy, igaz Istenhez könyörögjünk 
szívből. Ha végigolvassuk az egész Szentírást, 
mindenütt azt látjuk, hogy csak Istenhez 
imádkoztak az emberek. Az Ószövetség 
idején is voltak nagy próféták, Ábrahám és 

Mózes, Illyés és a többiek, haláluk után még
sem imádkoztak hozzájuk, csak Istenhez. 
Ezért nem imádkozunk a szentekhez!

A tridenti zsinat (amely a katolikus egy
ház megformálását tűzte ki célul) a 25. ülésén 
(1563) a szentképek és az ereklyék kultusza 
mellett a szentekhez való imádkozással is 
foglalkozott.

A zsinat 25. ülésének megfogalmazá
sa szerint: „Oktassák ki a híveket a szentek 
közbenjárását, segítségül hívását, az ereklyék 
tiszteletét és a szentképek törvényes használa
tát illetően, és tanítsák meg őket arra, hogy a 
Krisztussal együtt uralkodó szentek felajánl
ják az Istennek imádságaikat az emberekért, 
valamint hogy jó és hasznos dolog esdekelve 
segítségül hívni őket, és imáikhoz, támogatá
sukhoz és segítségükhöz folyamodni.”

Mi azonban úgy hisszük, hogy nincs 
szükségünk a szentek „tolmácsolására”, sza
vaik nem érnek célba könnyebben Jézusnál, 
mert semmilyen emberi befolyás nem számít 
Istennél!

Az Újszövetségben Jézus Krisztus arra ta
nít, hogy csak Istenhez, az Atyához imádkoz
zunk. Ezért is tanította nekünk az Ő imádsá
gát, ami így kezdődik: Mi Atyánk!

A második dolog az, hogy őszinték és 
alázatosak legyünk, amikor imádkozunk. 
Ne hazudjunk Istennek, mert úgyis a szívünk 
mélyére lát, hanem mindig bűnbánattal vall
juk meg előtte a teljes igazságot.

Harmadszor: higgyünk abban, hogy 
Isten meghallgatja imádságunkat. Aki úgy 
imádkozik, hogy nem hisz abban, hogy Isten 
meghallgatja őt, annak imádsága nem is hall
gattatik meg. Tudnunk kell, hogy Isten sok
szor másképpen hallgatja meg imádságunkat, 
mint ahogyan mi azt gondoljuk.

Jézus az ima meghallgatásához a meg
bocsátást kötötte. Hiába imádkozunk mi 
Istenhez, ha közben gyűlölet van szívünkben 
az embertársaink iránt! A mennyei telefonvo
nal két helyen szakadhat el: ott, ahol hitetlen
ség van, és ott, ahol gyűlölet van. Ha pedig 
megszakad, akkor imádságunk nem megy 
fennebb a mennyezetnél.

Tokár Sándor
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szertartás, hitvallás és életmód

ImÁdsÁgÁért menesztették a skót egyetemI kÁplÁnt

Mark Morris atyát, a Glasgow Caledonian Egyetem (GCU) káplánját eltávolítot-
ták a glasgow-i egyetemről, mert 2018 nyarán, egyik miséjén a Glasgow Gay 
Pride „súlyos bűnéért” imádkozott. Annak ellenére, hogy ezt a saját gyülekeze-
tében és nem az iskola keretei között tette, az intézmény vezetése azonnali ha-
tállyal elbocsátotta. Az egyetem indoklása szerint Morris atya hozzáállása nem 
tükrözte az intézmény nézeteit, azaz az egyenlőséget és a sokszínűséget.

A glasgow-i érsekség nyilatkozatából mindössze annyi derült ki, hogy 
„tisztában vannak az egyetem döntésével”. Az érsekség tehát nem védte meg 
a szolgálatát komolyan vevő papot.



Ima, a lélek üdítő itala
A kedves olvasót egy kis lelki barangolás‑
ra hívom. Olyan séta ez, amelyik a lelkünk 
legmélyebb zugait keresgéli majd, hiszen az 
imádság mindannyiunk magánügye, mint 
ahogy az is, hogy szoktunk‑e otthon imád‑
kozni vagy sem. Vasárnap, ha elmegyünk 
istentiszteletre, együtt imádkozunk a lelki‑
pásztorral, hétköznap akár egy imakönyvet 
is elővehetünk, de valahogy ez nem az igazi. 
Ezekből lehet tanulni, mint ahogy választé‑
kosan fogalmazni is úgy tanulunk meg, hogy 
meséket, novellákat, történeteket olvasunk. 
De amikor egymással beszélgetünk, nem no‑
vellarészletet idézünk, ugye?

Valahogy így van ez az imádsággal is. Amíg 
belejön az ember, addig jó dolog elővenni 
imakönyveket, és azokból olvasni, de azok az 
imák nem mindig jutnak el a lelkünk rejtett 
zugaiba, nem fedik fel a bűneinket, nem a mi 
problémáinkkal foglalkoznak, nem adnak 
igazi felüdülést, mert azok valaki másnak a 
gondolatai.

Vajon mi kell ahhoz, hogy saját magunk 
tudjunk imádkozni a saját szavainkkal, a sa
ját gondolatainkat szavakba öltve? Az kell 
hozzá, hogy ne legyenek vétkeink? Az kell 
hozzá, hogy olvasottak legyünk, és szépen 
meg tudjuk fogalmazni? Vagy az kell, hogy 
bajba kerüljünk, és a lélek bennünk elkezdjen 
sikoltozni? Szerintem legfőképpen nem.

nagyon közel

A legfontosabb, hogy élő kapcsolatunk legyen 
az Úrral. Milyen az? Véleményem szerint sok
féle lehet, de a legfontosabb az, hogy Őt úgy 
képzeljük el, mint Aki a Lelke által nagyon 
közel van hozzánk, sőt a Lelke által bennünk 
él. Ő egy élő Isten, aki nyomon követi az éle
tünket, aki a legféltettebb titkainkat és a leg
nagyobb problémáinkat és nehézségeinket is 
ismeri. Ő az, Aki közbe is tud avatkozni, de 
sokszor hagyja, hogy bontogassuk a szárnya
inkat. Isten az, Aki mindig tudja, hogy mire 
van szükségünk, de mégis akarja hallani, mi 
az, amit kérünk tőle.

Ő az, aki formált, aki az anyaméh óta is
mer, nincs senki a Földön, aki jobban ismer
ne, mint Ő, sőt elmondhatjuk ezeknek tuda
tában, hogy saját magunknál is jobban ismer. 
Mi képesek vagyunk becsapni saját magun
kat is sokszor, mert megszépítjük a cseleke
deteinket, vagy dramatizálunk helyzeteket. 
Sőt előfordul, hogy az igazságot nem a maga 
teljességében szemléljük, hanem csak annyira 
nézzük meg, amennyire nekünk van igazunk, 
a többi részével nem foglalkozunk.

Igazságtalan helyzetekben hiába hívjuk 
Istent segítségül, hiszen Ő látja a teljes igaz
ságot, nem csak azt a szeletet, amit mi szeret
nénk láttatni vele.

KiszellőztetjüK a lelKünKet

Hogy milyen a jó ima? Olyan, mintha kiszel
lőztetnénk a lelkünket. Ugye, milyen kelle
mes, amikor reggelente kinyitjuk az ablakot, 
és átcserélődik a levegő a szobában? Annyira 
friss illatú lesz minden! Ha jól tudunk imád
kozni, ugyanezt fogjuk érezni lelki szinten.

Sokan félnek saját szavaikkal beszélni 
Istenhez, mert mégiscsak az Urat szólítjuk 
meg, pedig Isten azt várja tőlünk. Az imádsá
gok a hétköznapjaink istentiszteletei.

Amikor hálásak vagyunk, tudjunk köszö
netet mondani. Mennyi mindenért lehetünk 
hálásak: a családunkért, amely körbevesz, a 
szüleinkért, a gyerekeinkért, azért, hogy van 
munkánk, azért, hogy megbecsülnek, azért, 
hogy van társunk, az egészségünkért, a laká
sunkért, a mai jó szóért, egy mosolyért. És 
még nem is soroltuk fel azokat az eseteket, 
amikor valami nagy dolog történt velünk. 
Ezek csupán a hétköznapjaink csodái, ame
lyek körbevesznek minket. Mennyivel jobban 
indulna a napunk, ha hálával kezdenénk!

feloldozÁs, bocsÁnatkérés

Amikor bűnt követtünk el, tudjunk bocsá
natot kérni, vagy kérjük Isten segítségét, 
hogy ismerjük fel azt, hogy hibáztunk vagy 
vétkeztünk.

Az ember nagyon nehezen ismeri be azt, 
ha ő követ el bűnt, az egónk automatikusan 
hárítani akar. Olyan könnyű másra fogni 
a hibát, hiszen akkor nem kell bocsánatot 
kérni, nem kell megbánni. Csakhogy a hiba 
akkor is hiba marad, ha nem vesszük ész
re, vagy szemet hunyunk felette. A mai kor 
úgy kezeli a vétkeket, hogy megtámadja azt, 
akitől bocsánatot kellene kérni. Pedig óriá
si erény a hívő ember számára, ha felismeri 
a hibáit, megbánja őket, és bocsánatot kér 
értük. Ez a megtért életben való járás egyik 
biztos jele.

Ha más követ el valamit ellenünk, tud
junk megbocsátani. Ez néha nagyon nehéz. 
Ha megbántva érezzük magunkat, az olyan, 
mintha valaki megszúrt volna egy tőrrel. 
Automatikus reakciója az embernek, hogy 
vissza akar támadni. Hatalmas veszekedése
ket lehet vele kreálni naponta, hiszen minden 
nap történik valami, amin megsértődhetünk. 
Ilyenkor kell legalább egy imádkozó ember a 
családba, aki le tudja zárni a vitákat, aki meg 
tud bocsátani, és el tudja engedni a problémát.

Milyen csodálatos, ha a család minden 
tagja erre törekszik. Egy megbocsátásban 
nagyon sok szeretet lapul. Lehet kérni Isten 
segítségét ebben is, hogy meg tudjunk bocsá
tani, és ne szítsuk tovább a vitát.

mIt kérjek?

Ha valamit nagyon szeretnénk, de erőfeszí
téseink ellenére sem tudjuk elérni, kérhetjük 
Istentől. Az Úr mindig meghallgatja, és erre 
garancia az Ő bennünk levő Lelke. Nagyon 
fontos, hogy ne olyat kérjünk, amit nekünk 
kell megtennünk. Abban is lehet kérni se
gítséget, de Isten nem teszi meg helyettünk 
a dolgunkat. Viszont lehet kérni türelmet, 
szorgalmat, szeretetet, önzetlenséget, őszin
teséget az életünk minden területére. Bármit 
lehet kérni, azt mondta Jézus, és amit hittel 
kérünk, azt megadja az Úr!

Kicsinyhitűségünk sok kudarcunknak az 
okozója életünk során. Valamit ne felejtsünk: 
soha ne kérjünk rosszat senki számára. Nem 
keresztyéni magatartás az, ha valakinek a ká
rát kívánjuk, még akkor sem, ha megbántott, 
vagy rosszat tett nekünk.

Ugye, hogy nem is olyan nehéz megfo
galmazni egy imát? Ugye, hogy menni fog ez 
magunkban is? A lelki felüdülés pedig meg 
fog érkezni, egyrészt onnan, hogy letettünk 
lelki terheket, másrészt pedig onnan, hogy 
Isten Lelke felüdíti a hozzá imádkozót.

Tőtös Beáta
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Mikor, miért és hogyan?
„Szüntelen imádkozzatok!” (1Thessz 5,17) 
Elég világos parancs, a legtöbb értelmezés még‑
is köntörfalazásba hajlik és magyarázkodásba 
kezd. Olyan elméletekkel találkozhatunk, mi‑
szerint ezt az igét nem kell szó szerint értelmez‑
ni, ez sokkal inkább egy utalás arra, hogy min‑
den alkalmat meg kell ragadni az imára. Egy 
másik teória arra bátorít, hogy az imádságunk 
legyen rendszeres. Vannak, akik irodalmi szem‑
pontok szerint arra a megállapításra jutottak, 
hogy ez nem más, mint költői túlzás.

Én úgy gondolom, hogy ezek az elképzelések 
csak részigazságok, hiszen valóban fontos, 
hogy rendszeresen imádkozzunk, és a holt
időt Istenre hangolódással töltsük ki.

Ez az ige nem közvetlenül Jézustól szár
mazik, hanem Páltól, de az apostolban 
Krisztus élt (Gal 2,20), tehát a forrás felől 
nem lehet kétségünk. Valójában Jézus is ta
nított a hamis bíró példázata által arra, hogy 
„mindig imádkozni kell, és nem szabad meg
lankadni” (Luk 18,1). A szüntelen imádko
zás ilyen értelmezése a lankadatlan hitet he
lyezi előtérbe, amely nem ismer akadályokat.

Túl sok ima után hangzik el a szokásos 
megállapítás: „tudtam, hogy úgysem fog si
kerülni”. Az ilyen hozzáállással már a csata 
előtt vereségre ítéljük magunkat. Az imáink 
legnagyobb torlaszai a hitetlenség és a kétel
kedés. A kettő közel áll egymáshoz, de még
sem ugyanaz, mert a hitetlenség többnyire 
személyes döntés következménye.

A hitetlen ember gyakran azért nem hisz, 
mert nem is akar, nem is érdekli a hit. A ké
telkedő emberben viszont ott van a hit utáni 
vágyakozás, azonban a keserű tapasztala
tok, az észszerűség visszahúzó ereje és még 
számos tényező meggátolja az Úrhoz való 
közeledését.

A hitetlen ember fel sem keresi Istent a 
nyomorúságban, a kételkedő viszont imád
kozik, s közben arra vágyik, hogy bárcsak 
hegyeket mozdító hite lenne. Ilyen kételke
dő ember lehetett annak a megszállott gyer
meknek az édesapja, aki így kiáltott fel Jézus 
előtt: „Hiszek, Uram! Légy segítségül az én 
hitetlenségemben” (Mk 9,24). Tehát az imád
ságaink során feltétlenül ki kell tartanunk a 
hitben, és nem szabad hagynunk, hogy lan
kadjon a buzgóságunk.

Pál szóhasználatában a „szüntelen” ki
fejezés egy olyan lelkiállapotra vonatkozik, 
amelyet nem változtathatnak meg a körül
mények. Ilyen az imádságos élet is, amelyben 
minden cselekedetünket meghatározza Isten 
állandó jelenléte az életünkben.

mIért kérnI, ha az Úr mÁr ÚgyIs tudja?

Egy másik nagy dilemmája az embernek, 
hogy vane értelme az imának, ha Isten úgy

is a saját akarata szerint cselekszik? Miért 
imádkozni, ha az Úr „felhozza napját mind 
a gonoszokra, mind a jókra, és esőt ad 
mind az igazaknak, mind a hamisaknak”? 
Isten szeretete kirendeli a földi javakat hí
vőnek és hitetlennek, igaznak és hamisnak 
egyaránt.

Ráadásul hajlamosak vagyunk materiali
zálni az Atya áldásait, s így születnek az ilyen 
csípős megjegyzések: „lám, a másik mindig 
imádkozik, még sincs neki több, mint ne
kem”, vagy „hiába imádkozik annyit, mégis 
olyan szerencsétlen” stb.

A kérő imára maga az Úr Jézus bátorít: 
„Kérjetek, és adatik nektek, keressetek, és ta
láltok, zörgessetek, és megnyittatik nektek” 
(Mt 7,7); „Mindazt megkapjátok, amit imád
ságban hittel kértek” (Mt 21,22). Ellenben 
azt is tanította, hogy „tudja a ti Atyátok, 
mire van szükségetek, még mielőtt kérnétek 
tőle” (Mt 6,8). Megtévesztők lehetnek ezek 
az igék, ha kiragadjuk őket a szövegkörnye
zetből, és egymással szembeállítjuk őket.

Szabad nekünk Istentől kérni és hozzá ki
áltani, sőt szükséges is.

A Jézustól tanult imádságunk tele van 
kéréssel, a hamis bíró példázatában pedig 
mármár pimasz követelőzésre sarkall. Úgy 
gondolom, hogy vannak olyan áldásai az éle
tünknek, amelyeket csak akkor kaphatunk 
meg, ha hittel könyörgünk értük. Még Jézus 
is gyakran fordult kéréssel az Atyához, persze 
a legtöbbször értünk szólt.

Az, hogy Isten tudja, mire van szüksé
günk, még mielőtt kérnénk tőle, egészen 
megnyugtató érzést ébreszt bennünk. Amikor 
Jézus ezt a kijelentést tette a hegyi beszédben, 
akkor a fölösleges és hivalkodó hosszú imád
ságok ellen szólalt fel, amelyek nem Istennek 
szóltak, hanem az embereknek. Az ima nem a 
hosszúságtól, a magasztos megfogalmazástól 
vagy a rímbe szedett soroktól lesz Istennek 
tetsző, hanem az őszinteségtől, alázattól és 
hittől.

Biztosak lehetünk benne, hogy ha az Úr 
teljesíti az óhajunkat, akkor azt szeretetből 
teszi. Ha pedig megtagadja tőlünk a vágyaink 
tárgyát, azt is szeretetből teszi.

hogyan ImÁdkozzunk?

Hosszan vagy röviden imádkozzunk? Rend
szerbe szedetten, vagy ahogy eszünkbe jut? 
Kötött szöveggel, vagy saját szavainkkal?

„Amikor imádkoztok, ne legyetek bő
beszédűek, mint a pogányok, akik azt gon
dolják, hogy a sok beszéd nyer meghallgat
tatást” (Mt 6,7). Jézus egyértelműen kijelen
tette, hogy az imádság meghallgatása nem 
annak hosszúságától függ. Az ima addig tart
son, amíg a végére nem érünk. Ez egy nagyon 
idétlen válasz, de lényegre törő.

Amikor Jézus imádkozni tanított minket, 
megtehette volna, hogy egy jó hosszú imát ad 
át nekünk, de ehelyett a Miatyánkot kaptuk, 
ami kevesebb mint egy perc alatt elmondha
tó. Jézus tehát nem volt a hosszan tartó imák 
pártfogója, viszont előfordult, „hogy kiment 
a hegyre imádkozni, és az éjszakát Istenhez 
való imádkozással töltötte” (Lk 6,12).

Nem az imádság formai elemei adják 
meg annak sikerességét. Ezt azért is jegyzem 
meg, mert az internetes olvasgatásaim során 
találkoztam néhány olyan „nagy erejű” imá
val, amely átsegít a nehézségeken, kigyógyít 
a betegségből és megszabadít a démonoktól. 
Félreértés ne essék, nem azt állítom, hogy a 
kötött szövegű fohászok rosszak lennének, 
épp ellenkezőleg, nagyon is hasznosak. Azt 
azonban elképzelhetetlennek tartom, hogy 
néhány ima előjogokat élvez a Mindenható 
előtt, mert valamiféle varázserejű szavak van
nak benne.

A legtöbbször arra figyelmeztet Jézus, 
hogy a hitéletünkben, így az imáinkban is, 
kerüljük a képmutatást. Elsősorban erre töre
kedjünk, a forma pedig időközben kialakul.

Erdei-Árva István Béla
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ELMENT DINNYÉS JÓZSEF DALTULAJDONOS, NÉPMŰVELŐ

„Amikor Istennel beszélgetünk…”
Van egy anyanyelv, amivel mindenki rendel‑
kezik, és van egy atyanyelv, amikor Istennel 
beszélgetünk, vallotta a tavasszal elhunyt 
Dinnyés József énekmondó. A számos erdélyi 
és partiumi gyülekezetben is fellépett népmű‑
velőre egy korábbi interjúval emlékezünk.

– Mikor jelent meg a hit első csírája az 
életedben?

– Gyermekkoromban a szegedi refor
mátus gyülekezet énekkarában énekeltem. 
Egyszer átjött a plébános úr a katolikus gyü
lekezetből és jó hangú gyerekeket kért a refor
mátus testvértől, hogy a nagy egyházi ünne
peken gazdagítsák a fiúhangok a kórusát. Így 
aztán átkerültem abba a gyülekezetbe, ahol 
atyának hívják az elöljárókat, hogy Lajos 
atya, Sanyi atya és így tovább. Ez nekem na
gyon tetszett, hogy egy férfit atyának hívnak, 
mikor semmi szülői kapcsolatuk nincs vele.

Mikor az anyanyelvről volt szó, akkor a 
hitem kifejezéséhez az atyanyelv szót használ
tam tizenévesen, majd később felnőttként is. 
Így vagyok én a hitem megjelölésével. Tehát 
az anyanyelv mellé tettem az atyanyelvet. 
Vagyis van egy anyanyelv, amivel mindenki 
rendelkezik, és van egy atyanyelv, amikor 
Istennel beszélgetünk.

Mikor már dalokat tanítottam a közön
ségnek a klubokban, akkor is az Atya nyelvét 
akartam odaadni az embereknek. Amikor 
pedig már kiforrott a repertoárom, amikor 
a magyar költészet legszebb versei felé igye
keztem, nem volt nehéz azt mondani, hogy 
ebben ott van az anyanyelvünk is és az atya
nyelvünk is.

– Manapság ezt az úgynevezett atyanyel‑
vet, a hitbeli üzenetet mennyire fogadják el 
az emberek?

– A zsoltárok nyelvével kell válaszolni az 
ilyesmi kérdésre. A zsoltárok közel fele nem 
mondja ki, hogy a választott népről beszél, 
hanem egy vándorló, pusztai pásztornép er
kölcsi és morális életéről, ahol vannak gon
dok és örömök.

Ha a többit vesszük, ott már egy kimon
dottan népcsoportot jelölő életformáról be
szél, ahol így vagy úgy kell viselkedni, ha már 
ott vagyunk. Ha erről a morális és erkölcsi 
életről idézek a ma élő embereknek, akkor a 
nemzet megjelölése nélküli zsoltárokkal te
szem azt, s rögtön érezniük kell, hogy a ma
gyar nemzet is pásztornép volt valamikor, s 
ugyanúgy kereskedett, mint az a valamikori 
nép, amelyről Dávid és szerzőtársai is beszél
tek. Rögtön érezniük kell, hogy a gyökereink 
ilyen mélyen vannak, az ókori időkbe vissza
vezető erkölcsös, morális tanulságokat kell 
figyelembe venni, és nem a napi morális rend

szabályokat követni, mert azok mindmind 
ember által létrehozott törvények, és azokat 
mindig is meg lehet változtatni.

Az ősi törvények, az erkölcs és a morál 
Istentől eredő törvényei azok, amelyek a zsol
tárokban vannak. Azok a hitvalló magyar 
költők, akik erre figyeltek valamikor: Szép 
Ernő, Ady Endre, Nagy László és a régiek, 
természetesen erre figyeltek, ők is ezt a for
rást találták. Azok a hallgatók, a közönség 
soraiban ülő emberek, akiket valaha egyszer 
is megérintett Isten igazsága, ők már értik, 
miről beszélek.

– Mennyire fontos, hogy az énekmondó 
azonosulni tudjon a zsoltáríróval? 

– Nem vér és test ellen kell harcolni, ha
nem a lélek templomát építeni. Ha ennek tu
datában van a hallgató, akkor már könnyű. 
Ha nem, akkor azt az előadás közben lehet 
érezni, látni. Ilyenkor mondani kell olyan 
példabeszéd erejű mondatot vagy összekötő 
szöveget, amiben felhívom a figyelmet, hogy 
vele is ugyanez történne, ha ebbe a helyzetbe 
kerülne, és biztos, hogy került is már, mert 
mindenki, aki él és mozog és emberi kapcso
latokat épít ki, munkahelye van, előbbutóbb 
eljutott olyan helyzetbe, amire a zsoltáríró 
példája illik.

– Szabadiskoláddal keresztül‑kasul járod 
a Kárpát‑medencét. Mit szeretnél előadásaid‑
dal tudtul adni a jelennek?

– Kimeríthetetlen módszertani anyagot 
mutat a zsoltárok sokasága a jelenről való 
gondolkodásunkban. Közhelyszerű mondat: 
a leghosszabb út is az első lépéssel kezdő

dik. A legnagyobb gondolat is a kicsi tapasz
talással kezdődik. Ez az én énekmondói fun
dámentumom. Ezért szabadiskolát hoztam 
létre, hogy minél több embernek átadhassam 
a magyar történelem tapasztalatait, ezen be
lül Isten igazságát, évszázadról évszázadra. 
És amikor eljutunk odáig, hogy mi miért 
történhetett velünk, akkor már rögtön gon
dolkodhatunk a jelenről, hogy legyen holna
punk.

Ha nem volnának történelemkönyvek, a 
magyar költészet alkotásaiból is meg lehetne 
fogalmazni a teljes, igazi magyar történelmet.

– Manapság jóval kevesebb istenes vers 
születik, mint akárcsak egy évszázaddal ez‑
előtt. A mai költők már kevésbé vallásosak?

– A vidékiek, a falusi származású költők 
ma is pontosan tudják, ha a parasztudvaron 
a szekér mély nyomot hagy a sáros udvaron 
vagy a kifelé vezető úton, ez azt jelenti, hogy 
a kocsi jól meg van rakva gyümölccsel, to
jással, élő jószággal. Ladányi Mihály dévavá
nyai költő ezzel a képpel mutatja meg, hogy 
ha mély ez az árok, akkor a parasztember 
gazdag, jól megy a sora, Isten megsegíti.

A városi költő már emberek közötti kap
csolatrendszerben gondolkodik, azon, hogy 
ha ő jó és a másik is jó, akkor abból hasznos 
kapcsolatok születnek. Vagy pedig éppen a 
felháborító, emberek közti küzdelemhez kéri 
Isten segítségét. Ez a városi költő Döbrentei 
Kornél, aki azt kérdi: hová hátráljunk to
vább? Már az anyaméh faláig hátráltunk, an
nál messzebb már nem tudunk visszamenni. 
Innen kell elindulnunk.

Fábián Tibor

8   inteRjÚ

dInnyés józsef 1948. augusztus 
4-én született Szegeden. 1963-ban 
kezdett énekelni, második helyezést 
ért el az első magyar pol-beat-
fesztiválon. Az 1970-es években a 
versmegzenésítések és a saját dalok 
kettőssége jellemezte műsorait. A 
Magyar Hanglemezgyártó Vállalat 
1985-ig nem volt hajlandó nagylemezt 
készíteni vele, akkor is kicenzúrázták 
a Határtalanul című dalát. Öt évszázad 
magyar nyelvű verseiből előadás-
sorozatot szerkesztett, aktív szerepet 
játszott a hagyományőrzésben. 
Szabadiskolát alapított, a történelem, 
iro dalom és zene hármasságát mutatta 
be az érdeklődő közösségeknek. Igazi
népművelőként járta a Kárpát-me den-
cét. 2021. március 15-én hunyt el.

fotó: dimény andrás



RefoRMátus csAlád   9

A lelki nevelés része: az ima
Akinek van gyereke, általában egyetért ab‑
ban, hogy a gyermekének mindig a legjobbat 
szeretné megadni. Alapul véve (ösztönösen) 
saját neveltetésünket, a mi gyermeknevelé‑
sünket teljesen az határozza meg, hogyan 
nőttünk fel, minket hogyan neveltek. Van, 
hogy követjük a saját mintát, és úgy nevel‑
jük a gyermekeinket, azokkal a szabályokkal, 
amelyeket nekünk állítottak fel, van, hogy 
azokkal teljesen ellentétesen nevelünk, vagyis 
ami nekünk tiltva volt, azt megengedjük.

Az igazi az lenne, hogy megtartsuk azokat 
a szabályokat a saját neveltetésünkből, ame
lyek jók voltak, és csak azokat cseréljük ki, 
amelyektől nagyon szenvedtünk, és felnőtt
ként megállapítottuk róluk, hogy kárunk 
származott belőlük.

hÚzd meg, ereszd meg

Mindenképpen ajánlatos elkerülni a véglete
ket: a „mindent megengedni és mindent tilta
ni” végleteket, mert egyik sem jó. A nevelés 
mindig „húzd meg, ereszd meg” kell hogy 
legyen.

Miért? Azért, mert mi szülőként felállít
juk a korlátokat, a gyerekeink pedig feszege
tik, esetleg fel is borítják őket. Mi újra felál
lítjuk, vagy tolunk rajta kicsit jobbrabalra, 
aztán jönnek ők, és újra feszegetik.

Az a jó szülő, aki állít korlátokat, és az az 
egészséges gyerek, aki borogatja azokat. Nem 
jó a túl „jól nevelt” gyerek sem, aki mindent 
úgy tesz, ahogy a szülő mondja, mert az ál
talában megfélemlített, szorongó gyerek. A 
másik véglet sem egészséges, ha egyáltalán 
nem állítunk korlátokat, és a megengedő „la
issezfaire” módszerrel nevelünk. Ha nincse
nek korlátok, a gyermek bizonytalanná válik.

Nem tudom, szoktunke egyáltalán gon
dolkodni ilyen dolgokon, de nagyon fontos 
kicsit tudatosabban átlátni és tudatosan fel 
is építeni a gyereknevelést, mert akkor keve
sebb meglepetés ér bennünket szülőként, és 
a gyerekeink engedetlensége nem okoz annyi 
keserűséget.

Amiatt is fontos a tudatos nevelés, mert 
az anyukák ma hosszú ideig vannak otthon 
a gyerekekkel, s egy idő után kezdik megelé
gelni a rumlit, az otthonlét egyhangúságát, és 
vagy ideoda nagyszülőkhöz, ismerősökhöz 
igyekeznek lepasszolni a gyereket, vagy a ke
zébe adnak egy tabletet vagy telefont, neta
lán leültetik a tévékészülék elé, hogy pihenni 
tudjanak.

Nem mondom azt, hogy teljesen meg kell 
tiltani a gyerekeknek ezeket a dolgokat, mert 
az ismét egy véglet, ami nem jó, viszont oda 
kell figyelni arra, hogy mennyit használja eze
ket, és gondot kell fordítani a gyermek lelki 
nevelésére is.

mIndent!?

Ugye, azt mondtuk az elején, hogy mindent 
meg szeretnénk adni a csemeté(i)nknek. De 
vajon ilyenkor mire gondolunk? Mert a leg
többen ezen a mindenen a megvásárolható 
legjobb ruhákat, játékokat, édességeket értik, 
a gyerek fejlődését pedig kilókban mérik.

De vajon ebbe a mindenbe beletartozike 
ma a meseolvasás, éneklés, mondókázás, til
tások, viselkedni tanítás és az ima?

Most leginkább azt szeretném, hogy 
az imáról gondolkodjunk. A mai világban 
a gyerek hitbeli nevelését az emberek nagy 
része a lelkészre bízza. Nagyon kevés nagy
szülő is részt vesz az unokák nevelésében, és 
még kevesebb azoknak a száma, akik az „Én 
Istenem, jó Istenem”en kívül bármilyen imát 
megtanítanának a gyermeküknek.

Isten az Isten alapjÁn

A gyermek képe az Istenről nagymértékben 
függ tőlünk, szülőktől. Mivel a kisgyermek 
bennünket, felnőtteket „istennek” hisz, 
olyannak képzeli Istent, amilyennek minket 
lát: jó vagy rossz, büntető vagy sem, kegyet
len, zsarnok, vagy odaadó, önzetlen.

A gyermeket Istenhitre nevelni és meg
tanítani imádkozni egy óriási többletet ad a 
számára, hiszen sok félelem megszűnik ott, 
ahol nem a véletlenekben hisznek, hanem 
Isten kezébe helyezik az életüket.

Kinyílik a világ, ha megmutatjuk neki, 
hogy rajtunk, szülőkön kívül még van kire 
számítani, és van olyan Valaki, aki tényleg 
mindent lát, van olyan, akivel mindent meg 
lehet osztani, mert hallja is, és segít, támogat 
bennünket.

A gyerekeket imára tanítani csak imád
kozó felnőtt tudja, mert másképpen csak 
imamondókákat fog tudni.

A tanítást kisgyermekkorban el lehet kez
deni a kis, versbe szedett imákkal. Nagyon 
szeretik őket a kicsik, és ez lehet az esti le
fekvési szertartás része. Ha ez megszokássá 
válik, akkor a gyerek ragaszkodni fog hozzá 
később is.

Amikor nő, akkor lehet mesélni ne
ki Istenről. Ahhoz, hogy imádkozni tudjon 
Hozzá, képe kell hogy legyen Róla. Mivel 
Istent nem szabad kiábrázolni, a gyermeknek 
el kell Őt képzelnie.

Egyszerű hasonlatokkal is el lehet Istent 
magyarázni, bemutatni Őt mint egy nagyon 
szerető szülőt, aki egyszerre tud sok helyen 
ott lenni, de aki ugyanakkor szigorú is. Nem 
szabad a gyerek istenképének leragadnia a ka
rácsonyi angyalkázásnál meg jézuskázásnál.

Meg kell ismertetni a gyerekekkel a sze
rető, egyszersmind büntető Istent, aki akkor 
bocsát meg, ha bocsánatot kérünk. Így íme, 
már megvan a gyermek első saját imáinak 
a témája: imádkozhat a szülőkért, valamint 
bocsánatért.

Az istenfélelmet azonban rajtunk is lát
nia kell, hiszen ne felejtsük: a gyerek minket 
másol. Nagyobb hatással vannak rá a tette
ink, mint a szavaink. Egy olyan családban, 
ahol a szülők cselekedetei nem tanúskodnak 
istenfélelemről, hiába tanítunk a gyereknek 
bármilyen imádságot, nem lesz az életének 
része később.

mIndIg mIndenhol

Megtaníthatjuk azt is, hogy Isten az, aki elkí
séri őt mindenhova. Ez a tanítás akkor fontos 
a gyermek számára, amikor elkezd önállóvá 
válni. Isten vele van, figyeli. Jól kell viselked
nie akkor is, amikor a szülő nem látja.

Ez önkontrollra nevelés is, és magabiz
tosságot is ad a számára, hogy sem őt, sem a 
szüleit nem fogja semmi baj érni, míg nincse
nek együtt, Isten vigyáz rá, ránk, mindenkire, 
aki hisz benne.

A gyereket lépésről lépésre lehet és kell 
is megtanítani imádkozni, mindig csak annyit 
mondva neki, amennyit fel tud fogni.

Bár ezt ma már nem sokan tartják fon
tosnak, azonban ahhoz, hogy lélekben erős 
felnőtté váljon, legyenek értékek az életében, 
amelyekhez ragaszkodik. A szülői szeretetün
kön kívül, melyet kap tőlünk, hitre is kell ne
velni, és meg kell tanítani imádkozni.

Tőtös Beáta



10  egyház A világbAn

Hitvalló kiállás az orvosok és ápolók mellett
INTERNETES IMACSOPORT A GYÓGYÍTÓKÉRT

Elkel az imatámogatás az orvosoknak, ápo‑
lóknak, akik a koronavírus‑járvány miatt a 
teljesítőképességük határán vannak. Bella 
Violetta, a Dunántúli Református Egyházke‑
rület lelkipásztora imacsoportot hozott létre 
az egyik közösségi oldalon, hogy minél töb‑
ben hordozzák imádságban a gyógyítókat.

A járvány elején, az első hullám során még 
komoly társadalmi lelkesedés, empátia, segí
teni akarás övezte az egészségügyi dolgozók 
munkáját, akik azóta is első vonalban küz
denek az emberekért. Azonban az időközben 
eltelt bő egy év során a fenti összefogás jócs
kán meggyengült, ellenben erősebbek lettek 
a gyógyítók elleni kritikák, melyek gyakran 
minden alapot nélkülöző álhírekből, rosszin
dulatból és összeesküvéselméletekből táplál
koznak.

„A férjem győrújbaráti gyülekezetében 
látom, hogy a közösséghez tartozó orvosok, 
egészségügyi dolgozók egyre megterhelteb
bek, a családjuknak is egyre több áldozatot 
kell hoznia, egyre nagyobb rajtuk a lelki 
nyomás. Nem vagyok egészségügyi dolgozó, 
nem estem át a Covidon, és hála az Úrnak, 
a szűkebb családibaráti körben sem történt 
súlyosabb megbetegedés, sem halál, mégis ér
zem, hogy Isten – azokon keresztül, akikkel 
az elmúlt időszakban kapcsolatba kerültem 
– a szívemre helyezte a csoport indítását” – 
nyilatkozta a Reformátusok Lapjának a kez
deményezés hátteréről a lelkipásztor.

bella péter reformÁtus lelkIpÁsztor 
ImÁdsÁga:

Urunk! Azért imádkozunk most, hogy a 
frontvonalban dolgozó orvosok, ápolók, asz
szisztensek, mentősök, irodai dolgozók tud
janak egymásra is számítani. Adj bizalmat 
egymás felé, segítsd őket, hogy bajtársakká 
tudjanak válni, hogy meg tudják egymással 
osztani a terheket és az örömöket.

Szentlélek, légy a békítő ott, ahol konflik
tusok alakulnak ki közöttük. Légy a vigasz
taló, ahol túl sok a fájdalom. Légy az erősítő, 
ahol megfogyatkozik az erő, a kitartás. Légy 
a frissesség adója ott, ahol elfásultak. Légy te, 
aki közelebb hozod egymáshoz őket, hogy ne 
csak egymás mellett, de együtt és egymásért 
is küzdjenek.

Áldd meg az egészségügyben dolgozókat, 
és erősítsd közösségüket!

Ámen!

nagy a szüKség

A közösségi médiában számos hasonló, fe
lekezeti hátterű kezdeményezést találni. A 

tematika mindig az aktualitást, életünk ala
kulását, az adott szükséghelyzetet követi. Az 
imafelhívások között találni kezdeményezést 
a nemzetért, a világszerte üldözött keresz
tyénekért, ÉszakKoreáért vagy éppen a ko
ronavírus elmúlásáért. A további járványok 
elkerüléséért, a pandémiát előidéző helyzet
ből való kilábalásért imádkoztak a reformá
tus Ökogyülekezeti Mozgalom felhívásához 
csatlakozók, köztük a Partiumból is, április 
25én.

„Nagy a szükség. Tavasszal volt még 
taps, szívecskék az ablakban, mára csak a 
fáradtság maradt, és a növekvő terhelés. 
Imádkozzunk azokért, akik az életekért har
colnak, sokszor akár az álhírekkel, félinfor
mációkkal is szemben. Imádkozzunk a csa
ládjukért, életükért, munkájukért. A csoport 
nyílt, önkéntes, várja az imákat és akár az 
imakéréseket is.” Ezzel a rövid bevezetővel 
ismerteti szolgálatának mibenlétét és céljait 
az érdeklődőkkel az Ima az egészségügyise-
kért nevű nyilvános csoport, melynek május
ban már közel 900 tagja van.

takÁcs eszter evangélIkus 
kórhÁzlelkész ImÁdsÁga:

Áldott légy, Szentlélek Isten, hogy nincs egy 
fűszálnyi terület, ahol ott ne volnál. Úgy töl
tesz be mindent, mint a levegő, beléd ütkö
zünk, ha csak megmozdulunk, előtted gör
nyedünk, mikor meghajlunk.

Jelenléted világossága ragyogja be ezek
ben a percekben is a kórházi szobákat, mű
tőket, orvosi szobákat, intenzív és Covid
osztályokat. A Te isteni jelenléted váljék 
megtapasztalhatóvá, tapinthatóvá mindazok 
számára, akik a kórházakban dolgoznak, 
gyógyulnak. Hadd legyen orvos és nővér cso
dálatos gyógyító erőd eszköze.

Áldd meg mindannyiukat isteni kegye
lemmel, hogy áldássá legyenek a kórházba 

kényszerülők számára. Ruházd fel őket erőd
del ezekben a bizonytalan időkben, hogy 
saját helyzetük nehézségei közepette is átra
gyogjon rajtuk szereteted.

Te minden dolgunkban jelen lévő Isten, 
áldd meg őket fáradozásukért, hogy támo
gatni tudják a gyengéket, az elesetteket. 
Vezesd őket csüggedésből reménységre, bi
zonytalanságukból benned való bizalomra. 
Engedd, hogy békességed betöltse szívüket, 
otthonaikat, munkahelyüket és az egész te
remtett világot.

Ámen.

a lélek könyörög

A csoport alapítója szerint a Facebook nyil
vánossága előtti fohász „semmiképp sem 
pótolja a személyes imádságainkat. Viszont 
kár lenne kihagyni, csak mert mások előtt 
gátlásaink vannak. Remélem, hogy egymás 
imáit látva felszabadulunk a teher alól. Nem 
csak a legügyesebb szavainkkal megírt vagy 
a legdiplomatikusabban megfogalmazott ima 
jó. A Lélek erősít, segít, és könyörög – a mi 
botladozó szavaink mellett vagy épp ellenére 
is” – mondja Bella Violetta.

horvÁth gergely reformÁtus rÁdIósnak, 
a KlassziK Rádió műsoRvezetőjéneK 
ImÁdsÁga:

Mennyei Édesatyánk, tavasz van, mégis, akik 
a városban lakunk, lassan többet halljuk a 
szirénát, mint a madarak énekét. Minden vij
jogó élesen arra figyelmeztet, hogy újabb és 
újabb emberi életért zajlik a küzdelem.

Már nem tudjuk elfordítani fejünket, ezért 
feléd és hozzád fordulunk: Mennyei Atyánk, 
minden élet ura te vagy! Könyörgünk mind
azok életéért, akik e pillanatban is a kórház 
felé tartanak, vagy már ott vannak, minda
zokért, akik segítségre szorulnak: te mentsd, 
őrizd és gyógyítsd őket. Egyként könyörgünk 
itt azokért, akiket segítségül küldesz: a men
tősökért, az ápolókért, az orvosokért, azo
kért, akik életeket mentenek vagy életveszélyt 
előznek meg, vagy helytállnak a maguk he
lyén a gyógyításban, mások segítésében.

Könyörgünk értük nemcsak mint fontos 
szakmai feladatot ellátókért, hanem mint 
magánemberekért is, akik családok tagjai, 
fenn és összetartói, akik anyák és apák, fi
úk és lányok, testvérek és barátok. Mennyei 
Urunk! Ilyen testilelki terheltségben gyorsan 
fogy az emberi erő. Téged kérünk: a te erőd, 
vigasztalásod és reményadásod legyen min
den egészségügyi dolgozóval is.

Ámen.
Fábián Tibor
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Épülő egyház Királyhágómelléken

időKapszulát helyezteK el a pécsKai 
magyaR óvoda és bölcsőde alapzatában

Időkapszulát helyeztek el a magyar kormány 
támogatásával Pécskán épülő, a Királyhágó‑
melléki Református Egyházkerület pályázata 
révén megvalósuló magyar bölcsőde és óvoda 
alapzatában.

A szűk körű ünnepségen Grezsa István, a 
Kárpátmedencei magyar óvodafejlesztési 
program miniszteri biztosa bejelentette: az 
összes elkezdett beruházást befejezik, Buda
pest a robbanásszerűen megnövekedett épít
kezési költségek fedezésére megszavazta a 
forrásokat.

Közölte, hogy 2022 végén zárul a ma
gyar kormány 2016ban indult Kárpát
medencei óvodaépítési programja, és min
den épülő óvodát befejeznek, sőt néhány új 
intézményt is belevesznek a nemzetpolitikai 
folyamattervbe.

Mielőtt ez a program elindult, 1664 
óvodába járt magyar ajkú gyermek. A prog
ramban 176 új intézményt építenek – kö
zel 100 elkészült már –, valamint felújítot
tak 772 óvodát, s közel 400 helyen épültek 
játszóterek.

Ezenkívül „megszámlálhatatlan meny
nyiségű” didaktikai eszközzel látták el az in
tézményeket. „A program összköltségvetése 
ezzel a nemrég elfogadott utolsó összeggel 
61 milliárd forint, a gazdaságfejlesztési prog
ramok mellett Trianon óta ez a legnagyobb 
rendszerszintű nemzetpolitikai beavatkozás, 
és a források több mint fele Erdélyben kerül 
hasznosításra, a 176 új intézmény közül 103 
ebben a hatalmas nemzetrészünkben épül” 
– mondta.

Grezsa István fontosnak tartotta ezt a be
jelentést Klebelsberg Kuno, a 20. század eleji 
nagy magyar oktatásszervező, néhai vallás 
és tanügyminiszter szülővárosában megtenni. 
„Klebelsberg Kuno szülőhelyén nem lehet 
más feladatunk, mint őt követni. Amikor ne
héz, kilátástalan a helyzet, mint most, a ko
ronavírusjárvány idején, akkor kell építkez
ni és reménykedni abban, hogy lesz magyar 
kibontakozás, amint ő is megtette egy olyan 
időszakban, amikor Magyarország gazda
ságilag és politikailag keresztre feszíttetett” 
– fogalmazott.

aradihirek.ro

ősszel máR fogadhatja a gyeReKeKet az 
aRadi magyaR bölcsőde

A magyar kormány óvodafejlesztési prog‑
ramjának keretében és támogatásával épül 
magyar bölcsőde Aradon, a Csiky Gergely 
Főgimnázium kollégiumának tőszomszédsá‑
gában.

A támogatást a Királyhágómelléki Reformá
tus Egyházkerület pályázta meg, a pályázat 
lebonyolítója az Aradi Református Egyház
megye, de a bölcsőde közoktatási célokat 
szolgál majd, és felekezetre való tekintet nél
kül minden magyar család igénybe veheti.

A munkálatok mostanra annyira előreha
ladtak, hogy idén szeptemberben remélhető
leg már az első gyerekcsoportokat is fogad
hatja az intézmény.

Az aradi magyar közösségi vezetők sze
rint nagy segítség ez a kisgyerekes magyar 
családoknak, és az aradi magyar oktatás 
egyik újabb központja lehet a bölcsőde.

aradihirek.ro

hetven féRőhelyes bentlaKás Készül

Egyetemista bentlakássá alakítja át a refor‑
mátus püspökség az egykori Lorántffy Zsu‑
zsanna Gimnázium épületét a nagyváradi 
Zárda (Mihai Viteazul) utcán.

Farkas Zsolt, a Királyhágómelléki Refor
mátus Egyházkerület közigazgatási előadó
tanácsosa Pap Istvánnak elmondta, tavaly 
kezdték el ott a munkálatokat, és kéthárom 
hónapon belül be is fejezik az ingatlan felújí
tását. Az épület belsejét teljesen újjáépítették, 
most érkeztek el a kültéri, homlokzati mun
kálatokhoz. Jelenleg az ablakokat cserélik.

A létesítmény hetven férőhelyes lesz, és 
a Partiumi Keresztény Egyetem hallgatói
nak, valamint a Nagyváradi Egyetem magyar 
anyanyelvű egyetemistáinak nyújt majd szál
láshelyet. „A Nagyváradi Egyetemen nagyon 
sok egyetemista van, és mivel problémát je
lent a bentlakás, másfelől pedig szeretnénk 

így is közösséget teremteni a fiatalok között, 
úgy döntöttünk, hogy legyen itt bentlakás a 
Nagyváradon tanuló magyar ajkú egyetemis
táknak” – fogalmazott az előadótanácsos.

erdon.ro

pezsgő élet sáRKözújlaKon

Király Lajos esperes és Rácz Ervin egyház‑
megyei sajtóreferens újabb nem hivatalos 
egyházlátogatást tartott. A Szamosköz egyik 
legjelentősebb településére indultak, a 2006‑
ban városi rangra emelt Sárközújlakra. Ab‑
ban az évben lett lelkipásztora a város refor‑
mátus gyülekezetének Nagy Erika. Az elmúlt 
másfél évtizedben töretlen lendülettel végezte 
a gyülekezet pasztorálását, és rendkívül jó sá‑
fára volt az egyházközség értékeinek.

Miközben körbevezette vendégeit, a lelki
pásztornő elmondta: A Sárközújlaki Refor
mátus Egyházközség parókiája 1844ben 
épült. A régi épület salétromos, átalakítani 
nagyon sokba került volna, így már 15 évvel 
ezelőtt döntés született arról, hogy új paróki
át építenek. 2016ban kezdődött el a terve
zés, az azt követő évben az építkezés, tehát a 
reformáció 500. évében az alsó szint már állt. 
Az új parókia tervét Nagy Szilárd, a tisztele
tes asszony férje készítette.

A lelkipásztor 2006ban pályázati válasz
tás útján került a gyülekezetbe. 2007ben az 
1457ben épült műemlék templom tetőszer
kezetének 90%os felújítását végezték el 
önerőből, 80 000 lejes költséggel.

A felújítás idején nem lehetett istentiszte
letet tartani a templomban. Erre a két évre a 
gyülekezeti házat rendezték be a régi templom
padokkal, és ott tartották az istentiszteleti al
kalmakat. 2013ban fejeződött be a restaurá
lás. 2017 decemberében a Királyhágómelléki 
Református Egyházkerület Pro Ecclesia ki
tüntetést adományozott a gyülekezetnek. A 
gyülekezet lelki élete is pezseg. Minden évben 
megrendezik az ünnepi alkalmakon kívül az 
imahetet, a vakációs bibliahetet, a házasság 
hetét; megtartják az anyák napját, apák nap
ját, március 8án köszöntik a gyülekezet nő 
tagjait; gyülekezeti kirándulást, testvérgyü
lekezeti találkozót, kiskonfirmációt, idősek 
vasárnapját, hegyi prédikációt, Mikulás
ünnepélyt, hazatérés napját szerveznek. 2019 
őszén megszervezték az egyházkerületi nő
szövetség vezetőségi találkozóját.

A gyülekezet az évek folyamán helyet 
adott több egyházmegyei rendezvénynek: 
presbiteri találkozónak, kórustalálkozónak, 
két egyházkerületi nőszövetségi találkozó
nak, egyházmegyei ifjúsági istentiszteletek
nek. Megünnepelték a templom fennállásá
nak 550. és 560. évfordulóját.

Rácz Ervin
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Hegyközszentmiklóst a vidék termálközpontjává 
változtatta a református egyház
Kőolajat kerestek, és termálvi‑
zet találtak a hatvanas évek végén 
Hegyközszentmiklóson. A forrást 
kihasználva megépítették a telepü‑
lés strandját, ez éppen félszáz éve 
nyitotta meg kapuit. A rendszervál‑
tást követően közös döntés alapján 
a fürdő a református egyházköz‑
séghez került, és az utóbbi tíz esz‑
tendőben gyökeres változáson esett 
át: befedték a medencét, szálláshe‑
lyek és étterem is épült az egyre szé‑
lesebb körben kedvelt üdülőhelyen 
– olvasható a maszol.ro hírportá‑
lon Borsi Balázs írásában.

Május 1én volt éppen ötven esz
tendeje annak, hogy 1971ben 
megnyitották a termálvizes fürdőt a Bihar 
megyei Székelyhídhoz tartozó Hegyközszent
miklóson. A rendkívül jó minőségű vízre ak
kor bukkantak rá, amikor a hatvanas évek 
végén kőolaj után kutattak a környéken, de 
a furatokból „fekete arany” helyett „csak” 
forró víz tört fel.

Sok helyen ezeket a forrásokat elfojtot
ták, lezárták, de a szentmiklósi termelőszö
vetkezet akkori vezetősége úgy döntött, meg
próbálja hasznosítani a feltört vizet. Ezért 
alakult úgy, hogy a helyiek kalákában ásták 
ki a medence gödrét, és építették fel mellé az 
egyszintes kis épületet az öltözőknek.

elIndulÁs nehézségekkel

A szentmiklósi termálstrand mind a helybeli
ek, mind a környékbeliek által kedvelt fürdő
hellyé vált. Bár évtizedekig nem történt szinte 
semmilyen fejlesztés, a jó minőségű termálvíz 
híre messzire eljutott, és Bihar megye más 
szegleteiből, sőt még a megyehatáron túlról 
is érkeztek a fürdőzni, de inkább a gyógyulni 
vágyók.

A strand története azért is érdekes, mert 
a termelőszövetkezet felbomlásakor, 1992
ben a felszámolóbizottság nem adta el, vagy 
nem a székelyhídi önkormányzatnak adta át 
a működő fürdőt, hanem a helyi református 
egyházközség kezelésébe és tulajdonába ren
delte – elevenítette fel a rendszerváltás utá
ni időszak fontos történését Árus Csongor 
László református tiszteletes.

Ő maga 2008 novembere óta szolgál a 
gyülekezetben, és a szentmiklósi lelkészi szol
gálatra való meghívásakor azt is feladatul 
kapta, hogy menedzselje és fejlessze az egyhá
zi termálfürdőt, hogy legyen étkezési, illetve 
szállásolási lehetőség is itt.

Az eltelt bő egy évtizedben gyökeres vál
tozáson ment át a strand. „Mivel még hideg 

vize sem volt a fürdőnek, csak egy kis ásott 
kút volt az udvar sarkában, ami még ivóvíz
nek sem volt elegendő nyaranta, egy mélyfú
rású kút elkészítésével kezdtük. Azóta már 
van ivóvíz minőségű hideg víz a zuhanyzók
ban, fürdőszobákban, konyhán egyaránt” – 
magyarázta a kezdeteket a lelkipásztor.

Miután megoldódott a hidegvízgond, a 
medence mellé évtizedekkel korábban felépí
tett egyszintes épület tetején hat vendégszo
bát alakítottak ki, majd egy büfét építettek, 
hogy ne csak italokat és csomagolt édességet, 
hanem helyben főtt vagy sült friss ételt is kí
nálhassanak a vendégeknek.

A termálvizes medencét 2013ban fedték 
be, így már télen is használható lett a fürdő. 
Ekkortól egész évben nyitva van, és várja a 
fürdőzőket.

megvalósult a régI Álom

„Régi álmunk valósult meg 2019ben, ami
kor elkezdhettük a panzió építését. Ezeket 
mindmind saját alapból hoztuk létre. Mi
velhogy az egyházközség gazdasági tevékeny
ségre nem pályázhat, mindent önerőből, saját 
bevételeinkből tudtunk elvégezni.

2020. december 6án nyitottuk meg a 
panziót, amelyben száz férőhelyes étterem és 
négy összkomfortos vendégszoba található. A 
panziót idén bővítettük egy szintén százszáz
tíz férőhelyes terasszal” – magyarázta Árus 
Csongor László. Hangsúlyozta, hogy míg 
2008ban egyetlen alkalmazottjuk volt, 2021
ben már összesen 21 dolgozóval működik a 
strand, ebben benne van a portás, a takarító 
és karbantartó személyzet, a szakácsok, kony
hai kisegítők és a pincérek egyaránt.

Bár a panzióban, a fürdőtől nem messze 
található vendégházban és további négy – bé
relhető – lakókocsiban összesen mintegy het
ven személy elszállásolására van jelenleg le

hetőség, céljaik között szere
pel a szálláshelyek számának 
további bővítése, illetve fej
lesztése, mert egyre nagyobb 
az igény az összkomfortos 
szobákra, magyarázta a 
strandot igazgató református 
tiszteletes. Hozzátette: építe
nének még egy hideg vizes 
medencét, mert nyáron erre 
is nagy igény mutatkozik.

Külső és belső KezelésRe 
egyarÁnt alkalmas

A hegyközszentmiklósi for
rásból feltörő termálvíz úgy
nevezett oligominerális víz, 

vagyis az ásványianyagtartalma literenként 
nem haladja meg az egy grammot, éppen 
ezért nincs is mellékhatása, illetve ellenja
vallata, magyarázta Árus Csongor László. 
„Olyannyira tiszta, hogy a méhek és a lovak 
is megisszák” – tette hozzá a tiszteletes, aki 
szerint ivóvízként belsőleg is lehet használ
ni, mert általános gyulladáscsökkentő hatá
sa van, savtúltengésre, gyomorgyulladásra, 
bélhurutra, a vese homoktalanítására lehet 
hatásos, míg külsőleg ín és ínhüvelygyulla
dás, ízületi problémák, reumatikus gyulladás 
kezelésére megfelelő.

„A strand legfőbb vonzereje tehát a víz 
azok számára, akiknek mozgásszervi, ízületi 
panaszaik vannak. Ha lemerevedik a test, itt 
háromnégy nap alatt mintegy újjászületik, 
feloldódnak a görcsök, megszűnnek a gyul
ladások” – állítja a lelkész, aki szerint éppen 
ezért sokan akár messzebbről is visszajárnak, 
hogy kúrálják magukat.

egymÁst kIegészítve

A Királyhágómelléki Református Egyházke
rület a szentmiklósi stranddal szomszédos 
öthektáros területen európai uniós támoga
tással egy három medencéből és a hozzájuk 
tartozó kiszolgáló épületekből álló rész meg
építésével csatlakozik az üdülőközpont fej
lesztéséhez.

Árus Csongor László elmondta: az egy
házkerületi beruházás révén megépülő új 
strand és a már meglévő fürdő tulajdonkép
pen kiegészítik majd egymást. Amit az egyik 
nyújtani tud majd, azt nem tudja a másik. Míg 
az új fürdőben modern öltözők és medencék 
lesznek, addig a hegyközszentmiklósiak für
dőjében enni és innivalót lehet majd kapni, 
étterem működik, és itt találhatók a szállás
helyek is, magyarázta a tiszteletes.

maszol.ro
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Újraindult az ifjúsági munkatársképző 
tanfolyam Királyhágómelléken
Régi‑új projekt indult útjára a Királyhágó‑
melléki Református Egyházkerületben. Mun‑
katársképző tanfolyamot tartottak az ifjak 
számára. Amikor még IKE‑nek hívták a kerü‑
let ifjúsági szervezetét, ez egy sikeres program 
volt. Azóta sok víz lefolyt a Szamoson, Körö‑
sön, Krasznán…, 18 éve KRISZ‑nek nevezik 
a szervezetet, és ezen névvel először került sor 
erre az áldásos tevékenységre.

Jobb Domokos egyházkerületi ifjúsági 
előadótanácsos elmondta, hogy szolgatársa
ival együtt úgy gondolta, jó volna feleleve
níteni a régi idők ifjúsági munkatársképző 
tanfolyamait, és az első turnus végén megál
lapítható: ez jó ötletnek bizonyult.

az evangélIum nyomvonalÁn

A KRISZ (Királyhágómelléki Református 
Ifjúsági Szövetség) célja: „Egy közösségbe 
gyűjteni azokat a fiatalokat, akik Jézus Krisz
tust Megváltójuknak és Istenüknek tartják a 
Szentírás szerint; az Ő tanítványai akarnak 
lenni hitükben és életükben; és az Ő országát 
terjesztik a fiatalok között.”

Még a 2020. február 11–12én Szatmár
németiben tartott KRISZtanácskozáson azt 
a célt fogalmazták meg, hogy a református 
ifjúság életét és gondolkodását az evangélium 
határozza meg.

Ennek érdekében, az Evangéliumra és a 
Szentháromság Egy Istenre tekintve, a követ
kező munkaköröket jelölték ki: 1. szolgálni 
és szolgálni tanítani; 2. élni és élni tanítani; 3. 
örömben élni és örömmel szolgálni.

Magukat az első ponthoz tartva szervez
ték meg a munkatársképzőt. Céljuk eléré
séért három éven keresztül 2020 (ha már 
kétezerhúsz volt), azaz 60 fiatalt szeretnének 
az egyházmegyék ifjúságából munkatársnak 
kiképezni, s a majdani munkát velük együtt 
végezni. A képzéseket 2020 novemberében 
kezdték el Sólyomkőváron, s négy hosszú 
hétvégére tervezték őket. A kiképzett munka
társakat majd a nyári táborokban és egyéb 
rendezvényeken vetnék be.

A program tehát sikeresen elindult. 2021 
tavaszára, ha nem is 20, de 14 fő elvégezte 
az első turnust: 1. Ary Dávid József (Szat
márLáncos, Szatmári Egyházmegye), 2. Vaj
da Zsanett (SzatmárSzigetlanka, Szatmári 
Egyházmegye), 3. Vajda Henrietta (Kiskolcs, 
Szatmári Egyházmegye), 4. Varga Dalma 
(Ombod, Szatmári Egyházmegye), 5. Antal 
Emőke (Hadadnádasd, Nagykárolyi Egy
házmegye), 6. Miskolczi Rebeka (Kraszna
mihályfalva, Nagykárolyi Egyházmegye), 
7. Kovács Nóra (Érmihályfalva, Érmelléki 
Egyházmegye), 8. Dombi Anna Virág (Nagy

váradOlaszi, Bihari Egyházmegye), 9. Szilá
gyi Zsófia (Szilágybagos, Somlyói Egyház
megye), 10. Sólyom Csilla (Szilágylompért, 
Somlyói Egyházmegye), 11. László Andrea 
(Kispereg, Aradi Egyházmegye), 12. Sáfár 
Boglárka (AradMosócz, Aradi Egyházme
gye) 13. Schifler Patricia (AradMosócz, Ara
di Egyházmegye), 14. Ilyés Szilvia (Magyar
goroszló, Zilahi Egyházmegye).

tananyag és a tanÁrok

Az ifjak a négy hétvégén tanulhattak Isten 
tervéről, misszióról, megtérésről, önismeret
ről, Szentírásról, közösségről, szolgálatról, 
lelkigondozásról, kommunikációról, dicsőí
tésről, programszervezésről, világnézetekről.

Hallhatták, hogyan szervezhetnek kreatí
van ifjúsági bibliaórát, játékokat, eseményeket.

Jobb Domokos lelkipásztor segítségé
re sietve a tanfolyamon többen az ügy mel
lé álltak szervezőként és előadóként: Nagy 
Tibor, Nagy Anna, Rácz Ervin, Ádám Zsolt, 
Pap Dénes, Tőtős Emese, Kis Bálint, Szakács 
Zoltán, Vékony Zsolt, Vékony Dóra, Makai 
Judit, Kovács Éva, Bántó Tamás Csilla, Bántó 
Tamás Szilveszter, Lukács István Vilmos, 
Lukács Csilla, Tussay Szilárd, Mpofo Kitata 
Szilvia, Acacia Mpofo Kitata, Ilyés Tamás. A 
négy alkalomból álló turnusra Csűry István 
püspök áhítata és szignója tette rá a hitelesítő 
pecsétet.

a tanítvÁnyok gondolataI

„Számomra az MKT (munkatársképző tan
folyam) nagyon jó élmény volt. Jó érzés volt 
kiszakadni a zsúfolt, nyüzsgéssel teli hétköz
napokból, visszatérni egy olyan közösségbe, 
ahol elfogadnak, meghallgatnak és tényleg 
bármiről bárkivel el lehet beszélgetni. Egy

fajta családias légkör alakult ki, ezáltal pedig 
szerintem ez a csapat a jövőben is jó kapcso
latot fog ápolni. Minden alkalom után lelki
ekben gazdagabbnak és Istenhez közelebbi
nek éreztem magam, s újult erővel kezdtem 
az elkövetkező heteket. Emellett olyan tudást 
szereztem, amit nemcsak az ifiken, de a min
dennapokban is fel tudok használni.”

„Az MKT alatt megerősítést és fejlődést 
tapasztaltam. A Heidelbergi káté azt tanítja, 
hogy az igaz hit két elemből tevődik össze: 
biztos ismeret és szívbéli bizodalom. Az előa
dások alatt sokat gyarapodtak az ismereteim, 
új szemszögből vizsgálhattam meg önma
gamat és a világot, amelyben élek. Magát a 
Szentírást is jobban megismerhettem, rácso
dálkozhattam annak összetettségére és még 
inkább a fő üzenetére. A bizalmam is meg
erősödött, minden alkalom valamilyen szin
ten próbára tette azt, hogy mennyire merem 
Istenre bízni a dolgaim.

A szeretetet megtapasztalhattam a részt
vevők által is. Megértésre, bátorításra talál
tam ebben a közösségben.”

„Számomra az MKT megerősítette az 
Istenben való hitemet. Arra tanított, hogy 
rendszerezzem a Bibliaolvasásomat, és sok
kal személyesebben imádkozzak Istenhez. 
Nagyon megszerettem a csapatot. Őszintén 
beszélgethettünk bármilyen témáról. Internet 
nélkül születtek barátságok, de az internet se
gítségével, remélem, fenntartjuk ezeket. Hálás 
vagyok azért Istennek, hogy az MKT felé ve
zette az életemet. Hiszem, hogy nincsenek 
véletlenek, és mindenki okkal volt a csapat 
része. Remélem, hogy a következő csoportok 
is ilyen élményekkel fognak gazdagodni.”

Az esemény végén megtartották a Király
hágómelléki Református Ifjúsági Szövetség 
éves közgyűlését is.

refszatmar.eu



Félni, vagy nem félni, ez itt a kérdés!
Bő egy éve élünk a koronavírus árnyékában. 
Járvány hosszú évtizedek óta nem érintette 
ekkora tömegek mindennapjait világszerte. 
Nehéz a bezártság, a sok korlátozás, a tü‑
relmetlen várakozás, a rokonok és barátok 
elvesztése, maga a vírusfertőzés és még meg‑
annyi dolog, de azt hiszem, a legnehezebb eb‑
ben az időszakban félelem nélkül élni.

Mindnyájan arra vágyunk, hogy boldogan 
és szabadon éljünk, hogy ne korlátozzanak 
minket a szabályok és az elvárások, se a bel
ső démonjaink.

De vajon ez tényleg olyan egyszerűen el
érhető, hogy eldöntjük, és utána már így van? 
Elhatározzuk, hogy mostantól nem félünk, és 
kész? Vajon valóban van erőnk saját akarat
ból megszabadulni a félelemtől?

Hihetetlenül károsnak tartom azokat a 
keresztény szólamokat, melyek azt szajkóz
zák, hogy ha szemernyi félelem is van ben
ned, akkor te nem hiszel elég jól Istenben. 
Mintha esendő emberi mivoltunkban ál
landóan meg tudnánk valósítani a tökéletes 
hitben járás állapotát! Még Jézus is gyötrő
dött a Getszemánikertben a kereszthalála 
előtt. Nyilván nem azért, mert nem hitt az 
Atya szeretetében és eltávolodott tőle, hanem 
azért, mert emberileg hihetetlen súly nyomta 
a vállát. Emberfeletti tettre készült, és nem 
pusztán a földi élet végét jelentő halállal né
zett szembe, hanem minden valaha élő ember 
életéért küzdött meg a halállal. „Halálfélelem 
kerítette hatalmába, és még buzgóbban imád
kozott” (Lk 22,43).

szeretet és józansÁg

„Mert nem a félelem lelkét adta nekünk Is
ten, hanem az erő, a szeretet és a józanság 
lelkét” (2Tim 1,7).

Annyira szeretjük hangsúlyozni, hogy 
hívőként nem félelemre vagyunk meghíva, 
hanem a bátor, szabad életre, de Pál apostol 

hozzáteszi, hogy a szeretet és a józanság lel
két is megkaptuk. Ez az utóbbi kettő pedig 
annyira hiánycikk mostanában.

Én úgy gondolom, mindenkit meg le
het érteni, aki a mostani időkben fél. 
Információhiányban szenvedünk, sokan el
vesztettünk már valakit a Covidban, és ab
ban sem lehetünk biztosak, hogy mi magunk 
hogyan fogunk reagálni, ha betegek leszünk 
– akár oltással, akár nélküle. Rengeteg a kér
dés, kevés a válasz, és ez bizonytalanságot és 
félelmet szül.

Jézus egyértelműen megmutatta, hogy a 
félelem ellen imádsággal lehet hatékonyan 
küzdeni.

Ha az Atya kezébe helyezzük az életün
ket, ott van a legnagyobb biztonságban, és 
ő el tudja küldeni a Vigasztalót nekünk. De 
itt még nem állhatunk meg. Ha mi magunk 
megnyugvást találtunk egyegy döntésben, 
békére leltünk, és sikerült letennünk a félel
meinket, ott van még a szeretet és a józanság 
is, melyet Isten szintén nekünk adott.

A szeretet pedig nem kritizálja a másikat, 
ha ő még mindig fél. A szeretet nem kárhoz
tatja a másikat, amiért más döntésre jutott 
vagy nem tud dönteni. A szeretet felemel, és 
nem lenyom. Vigasztal, és nem félelmet kelt. 
A szeretet megértően hallgat, és békével, nem 
pedig erőszakkal szól.

A józanság pedig mérlegel, hallgat, figyel, 
és csak utána beszél és cselekszik. A józanság 
több, mint a szabályok és törvények higgadt 
betartása. A józan gondolkodásban benne 
van, hogy azért, mert valamit szabad, nem 
biztos, hogy meg is kell tenni. A saját szabad
ságom teljes gyakorlása nem feltétlen vezet 
mindig jóra, és fordítva. A szabadságom fel
adása nem jelenti azt, hogy félelemben élek.

Imádkozzunk, hogy mindnyájan megél
hessük a szeretetre való szabadságot, és egy
mást segítsük ebben a nehéz időszakban is, ne 
pedig lenyomjuk és megfélemlítsük egymást! 

777blog.hu – Lábánné Hollai Katalin

Egy lokálpatrióta 
a nagybetűs 
szülőfaluról
„Lehet, másnak e hely 
csak az országhatáron 
egy kapu, de nekem Bors 
a nagybetűs szülőfalu!” 
– írja könyve fülszövegé‑
nek bevezetőjében Pápa 
Gyula. A könyv 2020‑
ban látott napvilágot a 
Borsi Polgármesteri Hi‑
vatal támogatásával.

Jövőt, holnapot csak az a nép építhet, amely 
tisztában van történelmével, és tiszteli az elő
dök erőfeszítéseit. Éppen ezért fontos, hogy 
bizonyos időközönként elkészüljenek, meg
jelenjenek azok a monográfiák, falutörténe
ti kiadványok, személyes visszatekintések, 
amelyek emlékezni, ismerni tanítják a jelen és 
a jövő generációit településük múltjára.

Tisztelni a ma már fejfák alatt szunny
adó elődöket, megbecsülni az előttünk jártak 
munkáját, életét, elkötelezettségét. És ezzel 
együtt mindazt, amit létrehoztak, alkottak 
egy életen át.

Ezek a kötetek lesznek a későbbi korok 
forrásmunkái, amelyek összegyűjtik, tartal
mazzák, a jövő számára megmentik azt a sok
sok adatot, eseményt, anekdotát, évszámot, 
letűnt személyt, amelynek summája az olvasó 
elé tárja a múltat, a „nagybetűs szülőfalut”.

Pápa Gyula tanár úr könyve is ilyen adat
gazdag, számos érdekességet, történelmi ese
ményt felvonultató kiadvány, melyből kitű
nik, szerzője a feldolgozott korszak jó isme
rője. A mű egyfelől személyes visszatekintés, 
családi krónika, másfelől a szeretett szülőfalu 
múltjának, elsősorban a huszadik század má
sodik felének gondos ismertetése.

Egyegy település történelmét leginkább 
egykori lakói életén keresztül lehet megis
merni. Kik voltak, milyen életet éltek? Pápa 
Gyula tanári és helytörténészi alapossággal 
kalauzolja az olvasót, s ehhez az érdeklődő 
számos dokumentum értékű illusztrációt is 
talál. Az előszót maga a szerző jegyzi, az utó
szót pedig Bátori Géza polgármester írta. 

Minden faluját szerető, azt számontar
tó, fejlődése mellett elkötelezett olvasó szá
mára tartalmas olvasnivalót nyújt a kötet. 
Elolvasása után is jó kézügyben tartani, idő
ről időre leemelni a könyvespolcról, belela
pozni egyegy kép vagy történelmi adat, év
szám megtekintéséért.

Fábián Tibor

(Pápa Gyula: Borson éltem. Bors, 2020, 
230 oldal. Nyomdai munkálatok: Europrint 
kiadó és nyomda. Megjelenését támogatta a 
Borsi Polgármesteri Hivatal.)
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Értékmentés odafigyeléssel
Áldott emlékezetű professzorom, dr. Nagy 
József egy művészettörténeti előadás alkal‑
mával az alábbi, általa hitelesnek ismert tör‑
ténettel okított bennünket arra, hogy önálló 
lelkészekként milyen körültekintően járjunk 
el, ha egy régebbi templom felújításához 
kezdünk. Főleg akkor, ha az nem szerepel 
műemlékvédelmi listán. Akár visszafordítha‑
tatlan következményekkel járhat egy kontár 
beavatkozás.

Nos, tanárom elbeszélése szerint az Erdélyi 
Egyházkerület egyik templomában a gyüle
kezet belső felújításba kezdett. A lelkipásztor 
érezte, hogy az Isten háza koránál fogva meg
különböztetett figyelmet követel. Ezért hívei
nek legidősebb tagjainál kezdett érdeklődni a 
régebbi javítások felől. Egy kilencvenes évei 
elején járó, de szellemileg friss nénike magya
rázta el az alábbi történetet.

egyél, szentem

Alig cseperedő kisleányként nagyanyja vele 
küldte el az ebédet a templombelsőn kőmű
vesként dolgozó férjének. A kisleány csilinge
lő hangon bekiabált az állványzaton tüstén
kedő nagyapjának: „Itt az ebéd!” Ekkor az 
idős mama emlékei szerint az utolsó serpenyő 
maltert falra felkenő tatától ezt a mondatot 
hallotta: „Nesze, egyél te is, szentem!” 

A lelkipásztor az emlékfoszlányokat hall
ván különös összefüggésre gondolt: vajon a 
„szentem” kifejezés nem utalhate vakolat 
alatt rejlő freskó jelenlétére? 

Sejtése beigazolódott. Ugyanis szakem
bereket bevonva sikerült nagy értékű falfest
ménymaradványokat feltárni és az utókor 
számára megőrizni, láthatóvá tenni.

kIncsekre bukkanva

Az előbbiek szellemében igyekeztem eljárni 
én is, amikor 1991–1992ben hozzáfogtunk 
a koltói templom bútorzatának teljes felújí
tásához. A munkálatok elvégzése nem tűrt 
halasztást, ugyanis irattári kutakodásaim 
nyomán megtudtam, hogy az 1819ben el
kezdett kőtemplomba az előzőből hozták át 
a még használható padokat a szószékkel és 
koronával együtt.

Ezek a régi padok az idő múlásával any
nyira megszuvasodtak, meggyengültek, hogy 
egy istentisztelet alkalmával a rajta ülők sú
lya alatt az egyik letört.

1991ben két szamosardói asztalosmes
terrel – Nagy Istvánnal és Vicsai Miklóssal 
– kötöttünk szerződést a kivitelezésre. 
Részükről ajánlólevelet jelentett saját templo
mukban végzett felújítási munkájuk Molnár 
Kálmán lelkipásztor szolgálata idején.

A régi, még használható padokat felköl
töztettük a két karzatra. De mi legyen a szó
székegyüttes sorsa? – vetődött fel ekkor ben
nem a kérdés, mert visszaépítése kizárt volt 
gyenge állapota miatt.

A koronán látható írás: BENTZE 
ANDRÁS CSINÁLTATTA ANNO 1804, 
illetve a szöveget körbeölelő virágmintás 
girland felkeltette figyelmemet, és eszem
be juttatta néhai professzorom intelmét. De 
ráéreztem arra is, hogy a hangvető nemcsak 
koránál fogva és a rajta látható festett mo
tívumok miatt értékes, hanem azért is, mert 
1847 szeptemberében néma tanúja volt an
nak, hogy Szendrey Júlia és Petőfi keresztvíz 
alá tartja Sebestyén Kata koltói újszülöttet.

Tehát magától érthetővé vált, hogy a szó
széknek és koronájának helyet kell találnom 
a további megőrzésre. E tekintetben a Petőfi–
Telekimúzeum mutatkozott a legmegfele
lőbb helyszínnek, mivel a templombelsőben 
nem volt lehetőség a tárolásra. A presbitéri
ummal egyetértésben, kiállítási tárgyként, de 
a tulajdonjogot megőrizve átadtuk a múze
umnak. 1991től 2018ig becses darabja lett 

az egyik teremnek.
Nyertes uniós pályázat révén, 

önkormányzati hozzájárulással, 
2018ban elkezdődött a Teleki
kúria egészét átfogó restaurálás. 
Ennek rendjén került újra fókusz
ba a szószékegyüttes.

Ekkor Kádár Helén, a múzeum idegenve
zetője felvette a kapcsolatot Kiss Margittal, a 
Magyar Néprajzi Múzeum muzeológusával, 
hogy az elküldött szöveges és képi információ 
birtokában fogalmazza meg szakmai vélemé
nyét velük kapcsolatban.

Kiss Margit készséggel eleget tett a kérés
nek – e helyen is köszönet érte –, s a többi 
között az alábbi megállapításokat tette.

„A koltói, 1804es évszámot viselő szó
székkorona hangvetőjében látható girland 
(…) emlékeztet az Umlingok által is kedvelt 
díszítőmotívumra, de ez inkább a korszak 
egyik kedvelt ornamentikájának tekinthető, 
melyet országszerte alkalmaztak a korabeli 
mesterek. (…) A fotó alapján érintetlennek 
tűnő festést már csak annak okán sem ké
szíthették a kolozsvári Umlingok, mert ekkor 
már sem az apa, sem két vele együtt dolgozó 
fia nem élt. (…) Bizonyos azonban, hogy egy 
igen színvonalas 18. századi asztalosmunka 
birtokában van a múzeum. (…) Értékét min
denképpen növelné az átfestések eltávolítása, 
a tárgy restaurálása. (…)”

Ezen ajánlás nyomán Csendes Lajos 
polgármesterrel felvettük a kapcsolatot 
Sebestyén Ferenc zeteváraljai fafaragóbú
torfestővel (a pápalátogatásra a csíksomlyói 
nyereg székely kapuját ő készítette), s ő tudá
sa legjavát adva néhány hónapi megfeszített 
munka eredményeképpen újra közkinccsé 
tette a szószékkosarat és koronát.

A kézzelfogható eredményt az alábbiak 
szerint összegezhetem:

– az átfestésektől megtisztítva előkerült 
a szószékkosár készítési dátuma: 1788 (tehát 
nem egyidős a szószékkoronával);

– a szószékkoronáról is letisztította a 
barna ráfestést, megtalálva ezáltal az eredeti 
pingálást;

– az egyik korhadt borítóléc alatt való
színűsíthetően a korona készítőjének nevét – 
BALÁS ISTVÁN – találta meg.

Végül azt is érdemesnek tartom följegyez
ni, hogy a koronán körbefutó félköríves rátét
lécen minden félkörívben fel volt függesztve 
egy kis méretű ovális fa díszítőelem. Ezekből 
mindössze egy maradt meg, azt a bontáskor 
Bencze Ferenc helybeli asztalosmester meg
őrizte. Ez mintául szolgálhat a többi elkészí
téséhez és majdani visszahelyezéséhez.

Íme, hogyan válik valósággá a címben 
megfogalmazott gondolat: Többek odafigye
lése értéket menthet!!

Olyan értéket, mely a miénk! Olyan érté
ket, melyet mások nem tartanak fontosnak, 
vagy éppenséggel szeretnének eltüntetni! 
Olyan értéket, melyet Koltón is elsősorban 
azoknak kell tovább őrizniük, akiknek fon
tos a település 600 éves magyar múltja!

Varga Károly
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Bibliai idézetért 
tartóztattak le egy 
hittérítőt Londonban
A „homofób” igehelyet 
idéző utcai prédikátort 
azért tartóztatták le, 
mert „stresszt és aggo‑
dalmat” okozott a felje‑
lentést tevő járókelőknek 
– adta hírül a Breitbart.

Két protestáns prédi
kátor az Uxbridge lon
doni metrómegálló kijáratánál tartott utcai 
igehirdetést. Ez egyébként Boris Johnson 
miniszterelnök egyéni választókerületének 
központja is.

Az egyik prédikátor, a metodista sza
badegyházhoz tartozó Peter Simpson számolt 
be arról, hogy társát, John Sherwoodot erő
szakosan ráncigálva távolította el az utcáról 
a rendőrség, miután három járókelő feljelen
tést tett ellene – írja a Breitbart című ameri
kai jobboldali weboldal.

Az első beszámoló a The Conservative 
Woman (A Konzervatív Nő) folyóiratban 
jelent meg. Eszerint az előállított Sherwood 
lelkész a prédikációjában a Teremtés könyvé
nek első fejezeteiből idézett, majd a követke
zőt mondta: „Isten úgy teremtette meg az em
bert, hogy családba helyezte, amelynek élén 
egy apa és egy anya áll, nem két apa vagy két 
anya. Isten férfiúvá és asszonnyá teremtette 
az embert, saját képére és hasonlatosságára, 
ami Isten természetes rendjének alapja.”

A helyszínre érkezett rendőr közölte a lel
készekkel, hogy három panasz érkezett a pré
dikáció miatt, és figyelmeztette őket: ne te
gyenek „homofób” kijelentéseket, és „nincs 
joguk olyat mondani, ami másokat sérthet”.

Végül a rendőrök erőszakosan lerángatták 
az emelvényről a hetvenöt éves Sherwoodot, 
és megbilincselték a prédikátort.

mandiner.hu
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Argentína ismert abortuszpárti 
harcosa belehalt az abortuszba
Nem a legjobb reklám az életellenes propa‑
gandának. Az eset kapcsán több szakértő is 
megszólalt, s elmondták: az abortusz koránt‑
sem veszélytelen beavatkozás. A helyi femi‑
nisták nem vesznek tudomást a halálesetről, 
a lengyel halálpárti aktivisták pedig példa‑
ként tekintenek az abortusz Argentínában 
történt legalizálására.

aKáR Két életbe is KeRülhet

A délamerikai államban 2020 végén fogad
ták el az abortuszt legalizáló, sok vitát ki
váltó törvényt. Korábban a magzatgyilkos
ság illegális volt a túlnyomórészt katolikus 
országban. Azóta az ismert aktivista az első 
személy, aki magzatelhajtás következtében 
veszítette életét Argentínában.

Minderről a helyi spanyol nyelvű média 
számolt be. Maria del Valle Gonzalez Lopez 
korábban az „álmának” nevezte az abortusz
műtétet, de feltételezhetően nem ilyennek ál
modta meg a veszélyes beavatkozást.

A 23 éves nő a Radikális Ifjúság veze
tője volt a Mendoza tartománybeli La Paz 
településen. Halála heves vitát váltott ki 
Argentínában az abortuszról, és felhívta a 
nők figyelmét arra, hogy tudatosítsák: a mag
zatok meggyilkolása rájuk nézve is nagyon 
komoly kockázatokkal járhat.

Luis Durand argentin sebész az ACI 
Prensa újságíróinak elmondta: „Bár egye
sek úgy vélik, a fiatal nő halála valamilyen 
orvosi műhiba miatt következhetett be, a 
valóságban az abortusz nem orvosi gyakor
lat. Néhány hónappal ezelőtt még bűncse
lekménynek számított az argentin törvények 
szerint. A magzatelhajtás során a gyermek 
halála mindig brutális. Hamis az a feltéte
lezés, hogy egy ilyen eljárás biztonságosnak 
tekinthető.”

A lengyel halálpártiak példaként tekin
tenek Argentínára. A Manifa nevű szélső
baloldali lengyel csoportosulás szlogenje 
a következő volt: „Az argentin nők példát 
mutatnak nekünk, hogyan győzedelmesked

hetünk.” A lengyel abor
tuszálomcsapat a kiáltvá
nyában pedig a következőt 
írta: „Győznünk kell, mint 
az argentinoknak!”

A lengyel életpártiak 
azonban jelezték, hogy min
den ilyen „győzelem” mindig 
egy gyermek halálával jár. 
Emellett mély traumát okoz 
a nő számára, és bizonyos 
esetekben akár mindkettejük 
halálához is vezethet.

vasarnap.hu

Felelős szerkesztő: GhiteaSzabó József Levente. Hírszerkesztő: Tokár Sándor. Tördelőszerkesztő: Petrikó Ildikó. 
Korrektor: Megyesi Antónia. Szerkesztőbizottság: Dr. Békefy Lajos, ErdeiÁrva István Béla, Fábián Tibor, Tokár Sándor, Tőtös 
Beáta, Wagner Erik. Szerkesztőségünk postacíme: BH–410202 Nagyvárad, Sulyok István u. 9. sz. Tel.: 0765926002, 0259435386. 
Email: harangszo.ujsag@gmail.com Honlap: www.krek.ro, www.facebook.com/harangszo, www.harangszoujsag.wordpress.com.  
Készült a Királyhágómelléki Református Egyházkerület Szenczi Kertész Ábrahám Nyomdájában. Felelős vezető: Wagner Erik. 
A lap terjesztése a lelkészi hivatalokon keresztül történik. A szerkesztőség fenntartja magának a jogot, hogy a beérkező írásokat 
rövidített és szerkesztett formában közölje. Meg nem rendelt kéziratokat nem őrzünk meg és nem küldünk vissza.

Harangszó
A Királyhágómelléki Református Egyházkerület gyülekezeti lapja

ISSN 1221-0323 

         www.facebook.com/harangszo

Fricska – Jobb adni, mint kapni
Volt egy koldus, aki minden nap a templom 
kapujában ült és kéregetett. Egy nap hal
lotta, hogy a király fog a templomba jönni. 
Nagyon lelkes lett. Biztos volt benne, hogy a 
király olyan adományt ad neki, hogy többet 
nem kell koldulnia. Vágyakozva várta tehát a 
király érkezését, de az, amikor megérkezett, 
furcsa dolgot tett. Ahelyett, hogy adott vol
na neki alamizsnát, ő maga kért. A koldus 
teljesen összezavarodva benyúlt a táskájába, 

és vonakodva pár szem rizst tett a király ki
nyújtott tenyerébe. A király megköszönte, és 
visszatette a koldus táskájába az adományt, 
majd távozott. A koldus nagyon csalódott 
volt. A nap végén még mindig zavart volt. Így 
ért haza. Amikor kiborította a táskája tartal
mát, hogy átnézze a napi gyűjtést, legnagyobb 
meglepetésére egypár aranydarabot vett észre 
a rizsszemek között. Mennyire sajnálta már, 
hogy csak ennyit adott a királynak!
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Kiigazítás
Előző, májusi lapszámunk 3. oldalán A 
református keresztyén ember című írás 
szerzőjét hibásan tüntettük fel. A cikk 
szerzője Bogya Miklós.


